
معاون حقوق بشر و امور بین الملل وزارت دادگستری گفت:  
در مرحله اول انتقال محکومان افغانستانی به کشورشان، 
ما  لیست  ۵۰۰ نفره ای از این زندانیان را تهیه و  به طرف 
افغانستانی اعلام کردیم تا احراز هویت این محکومان را 
اعلام کنند و پس از اعلام نظر آنها این انتقال انجام می شود. 
عسکر جلالیان در گفت وگو با ایسنا، درباره انتقال زندانیان 

افغانستانی به کشورشــان، گفت: بیش از ۸ هزار زندانی 
خارجی در کشور داریم که اکثریتشان افغانستانی هستند. 
وی افزود: جرایم زندانیان افغانستانی مربوط به قاچاق مواد 
مخدر، قاچاق کالاهای ممنوعه، سرقت، قتل و... است که 
عمده ترین جرم آنها مربوط به قاچاق مواد مخدر می شود و 
قانون مجازات ما در این خصوص بسیار سخت گیر است و 

با آن مقابله می کند. جلالیان گفت: اخیرا به عنوان رییس 
کمیته انتقال محکومان وزارت دادگســتری با مقامات 
افغانستانی ملاقاتی داشــتم و ماحصل این ملاقات این 
شد که لیست زندانیان دارای شرایط افغانستان تهیه و به 
آنها تحویل داده شود تا پس از احراز هویت این زندانیان، 

اقدامات لازم برای انتقال آنها فراهم شود.

معاون شهردار تهران با بیان اینکه شهرداری در دو سال گذشته در بودجه بخش حمل و 
نقل سرمایه گذاری جدی داشته است، گفت: برای بودجه ۱۴۰۴ شهرداری تهران این بار 
می خواهد در بخش های مختلف مدیریت شهری از نظر بودجه یک توازن همگن به وجود 
بیاورد. مجید باقری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به بودجه سال آینده شهرداری تهران و 
تأکید بر اینکه زمان بیشتری نیاز داریم تا بودجه شهرداری تهران را نهایی کنیم، افزود: 
باید بودجه ۱۴۰۴ شهرداری تهران را تا پایان دی ماه به شورای شهر ارائه دهیم. در حال 
حاضر در مرحله جمع بندی هستیم و این هفته نیز لایحه متمم به شورا ارائه می کنیم 
و ممکن است بین ۳۰ تا ۵۰ هزار میلیارد تومان به بودجه مان اضافه کنیم؛ البته هنوز 
مولفه هایش نهایی نشده و نمی توانم عدد نهایی را اعلام کنم اما بنا داریم ابتدا متمم داشته 
باشیم و مبتنی بر این متمم لایجه، بودجه سال آینده شهرداری تهران را تقدیم شورای 
شهر خواهیم کرد. وی درباره اولویت بندی بودجه ای شهرداری برای سال آینده نیز گفت: 
این بار یک توازن همگن را مدنظر داریم. در دو سال گذشته در بخش حمل و نقل سرمایه 
گذاری جدی داشتیم، البته از سایر بخش های مدیریت شهری غفلت نکردیم. برای امسال 

هم بنا داریم تمهیداتی بیندیشیم و همه حوزه های مأموریت شهری را پوشش دهیم.

۸ هزار زندانی خارجی داریم که اکثر آنها افغانستانی هستند

ارائه بودجه ۱۴۰۴ شهرداری تهران تا پایان دی
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آغاز پایش مصرف گاز ادارات دولتی

وزیر اقتصاد با اشــاره به اینکــه دیگر وقت 
اصلاحات رسیده است و یک بار برای همیشه 
باید به ســمت اصلاح ناترازی ها برویم گفت: 
هیچ منطقی قبول نمی کند  این حجم  قاچاق 
وحشتناک بنزین داشته باشیم. عبدالناصر 
همتی، وزیر اقتصاد در سی و یکمین همایش 
بین المللی روز بیمه با بیان اینکه تا زمانی که 
وزیر اقتصاد دولت پزشکیان و دولت چهاردهم 
باشم اجازه رانت و قاچاق را به کسی و گروهی 
نمی دهم، اظهار داشت: مشکل اصلی اقتصاد 
کشور ناترازی ها است و دنبال این هستیم که 
ناترازی و ریشه تورم را از بین ببریم. وی ادامه 
داد: چند نرخی بودن ارز مشکل افتاد است و در 
حال حاضر یارانه ها بدون هدف توزیع می شوند 
و وقتی هم که می گوئیم می خواهیم ریشــه 
ناترازی را حل کنیم عده ای سریع می گویند 

قرار است گرانی راه بیفتد...

گاز ادارات متخلف 
قطع شد

افزایش ۲۵ درصدی 
قیمت محصولات لبنی

توسعه تجارت ایران 
در سایه ۲۰ توافقنامه 

یارانه ها بدون هدف 
توزیع می شوند 

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

۴

حملات مکرر سایبری دلیل کندی سرعت اینترنت

موضوع رفع فیلتر 
در حال جمع بندی است

وزیر اقتصاد: وقت اصلاح ناترازی ها رسیده است

اصلاح  فرآیند توزیع یارانه ها 
صفحه۲

صفحه3

رشد  صادرات  محصولات  صنعتی 
در ۱۰۰ روز خدمت   دولت   چهاردهم    تحقق   یافت

وزیر ارتباطــات در رابطه با رفع فیلتر شــبکه های 
مجازی گفت: این بحث مرتبط با مرکز ملی فضای 
مجازی بوده و کارها این مرکز در حال انجام اســت 
،ما طرح خود را پیرامون موضوع فیلترینگ به مرکز 
ارســال کردیم و مرکز ملی طرح های دیگر را هم 
دریافت کرده و در حال جمع بندی است.  سیدستار 
هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- اظهار 
کرد: هوشمندســازی حــوزه انــرژی را در وزارت 
ارتباطات شــروع کردیم و با هماهنگی نمایندگان 
مجلس کارها را پیش می بریم و امیدواریم در حوزه 
ناترازی انرژی با استفاده از ظرفیت سکوها و پلتفرم ها 
اقدامات خوبی را شاهد باشیم. این نماینده مردم در 
مجلس در رابطه با انتشار اخباری مبنی بر ریجستری 
گوشی های آیفون کارکرده ادامه داد: این فرآیند در 
جریان بوده و ما نیز پیگیر آن هستیم. وی در رابطه با 
رفع فیلتر شبکه های مجازی عنوان کرد: این بحث 
مرتبط با مرکز ملی فضای مجازی بوده و کارها این 
مرکز در حال انجام اســت؛ ما طرح خود را پیرامون 
موضوع فیلترینگ به مرکز ارســال کردیم، مرکز 
ملی طرح های دیگر را هم دریافت کرده و در حال 
جمع بندی است. براساس اعلام سایت خانه ملت، 
وزیر ارتباطات در خصوص کندی سرعت اینترنت 
گفت: حملات سایبری قابل توجه به کشور یکی از 
عوامل کندی اینترنت است. از سوی دیگر بسیاری 
از زیرساخت های کشورمان نیازمند ارتقا و تقویت 
بوده و ضمن اینکه اســتفاده از فناوری های نوین 
هم  در دستور کار است. با همه این موارد امیدواریم 
وضعیت اینترنت را ارتقا دهیم. وزیــر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات گفت: برنامه ریزی برای نخستین 
پرتاب بومی به مدار ۳۵ هزار کیلومتری زمین تا پایان 
سال در حال انجام اســت و امیدواریم اولین پرتاب 
تحقیقاتی به مدار ژئو را تا قبل از پایان ســال انجام 

بدهیم.توسعه صنعت فضایی...

آگهی فراخوان مناقصه 
دو مرحله ای شماره ۱4۰3/2۱

 شــرکت مخابرات ایران منطقــه همــدان در نظر دارد 
کابل هوایی مهاردار و کابل ژلــه خاکی را از طریق مناقصه 

عمومی خریداری نماید.
متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات 
بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شــرکت مخابرات ایران به 
آدرس www.tci.ir یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان
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)آگهی فراخوان عمومي دعوت به همکاری (  آذر ماه ۱4۰3
» نوبت دوم «

سازمان منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشم در نظر دارد » انجام خدمات نقشه برداری، تهیه و ترسیم 
نقشه های مورد نیاز؛  به منظور تعیین تکلیف اسناد رفسنجان « را از طریق فراخوان عمومی به 

مشاور واجد صلاحیت با شرایط مشروحه ذیل واگذار نماید .
موضوع فراخوان : انجام خدمات نقشه برداری، تهیه و ترسیم نقشــه های مورد نیاز؛  به منظور تعیین تکلیف اسناد 

رفسنجان « 
محل انجام شرح خدمات : استان هرمزگان - جزیره قشم 

مدت زمان اجرای کار :  ۱۲ ماه )یک سال( شمسی مي باشد.
مبلغ اولیه پیمان : مبلغ اولیه پیمان برابر ۲۲۵،۰۵۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال به حروف )دویست و بیست و پنج میلیارد و پنجاه میلیون 

ریال( می باشد .
مبلغ و نوع تضمین شرکت در فراخوان : ۱- ضمانت نامه بانکي بنام سازمان منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشم با شناسه 
ملي ۱۴۰۰۲86۱698 و کد اقتصادي ۴۱۱۴۴333۵۴8۴  ۲- فیش واریزي نقدي )و یا نامه بلوکه مطالبات قطعی از طرف 
مدیریت امور مالی سازمان منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشم( به حساب جاري ۴۱۰۱۰۰6۲38۱6۵6۰6 نزد بانک مرکزی 
با شماره شباي IR۴۲۰۱۰۰۰۰۴۱۰۱۰۰6۲38۱6۵6۰6 و شناسه واریز )393۰۰6۲6۲۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱3( به میزان  
۲3.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ )بیست و سه میلیارد ریال( تهیه و منضم به اســناد فراخوان) در پاکت الف( ارائه گردد، مدت اعتبار 
ضمانتنامه فوق از تاریخ آخرین روز تحویل پیشنهادها ۱۴۰3/9/۱۲ ) الزاماً باید تا تاریخ ۱۴۰۴/۰۱/۰۵ دارای اعتبار باشد ( 
به مدت سه ماه و براي سه ماه دیگر نیز قابل تمدید مي باشد، علاوه بر آن ضمانتنامه هاي بانکي باید طبق فرم هاي مورد 
قبول تنظیم شود،) ضمانتانه بانکي از بانک هاي خصوصي و دولتي مورد تایید بوده و ضمانتنامه هاي مربوط به موسسات 

مالي و اعتباري مورد تایید نمي باشد.( 
مهلت دریافت اســناد فراخوان : متقاضیــان مي توانند پــس از واریز مبلــغ ۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال به حســاب جاري 
۴۱۰۱۰۰6۲38۱6۵6۰6 نزد بانک مرکزی با شــماره شــباي IR۴۲۰۱۰۰۰۰۴۱۰۱۰۰6۲38۱6۵6۰6 با شناســه واریز ) 
393۰۰6۲6۲۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱3( به نام سازمان منطقه آزاد قشم ، از تاریخ ۱۴۰3/۰9/۱۲  تا تاریخ  ۱۴۰3/۰9/۲۴ 

جهت دریافت اسناد و مدارك فراخوان مراجعه نمایند.
محل تحویل اسناد فراخوان : سازمان منطقه آزاد قشم- اسکه بندر بهمن – ساختمان مدیریت حقوقي و امور قراردادها – دبیرخانه 

کمیسیون معاملات 3۵۲۵۲۱۵۰ – ۰76 
مهلت تحویل پاکت های فراخوان : از تاریخ ۱۴۰3/۰9/۲۵  تا ۱۴۰3/۱۰/۰۴ )آخرین مهلت تحویل پیشنهادها ساعت ۱۴:۰۰ تاریخ 

۱۴۰3/۱۰/۰۴ مي باشد(
زمان و محل تشکیل کمیسیون و بازگشایي پاکتها: تاریخ ۱۴۰3/۱۰/۰۵ رأس ساعت 3۰.:۱۴ در دفتر مدیریت امور حقوقي 

و قراردادها، واقع در اسکله بندر بهمن قشم .
مکان دریافت و تحویل اسناد فراخوان :جزیره قشم- اسکله بندر بهمن – مدیریت امور حقوقي و قراردادها – دبیرخانه 

کمیسیون معاملات. تلفن 3۵۲۵۲۱۵۰ – ۰76 )کد پستی : 79۵۱6۱7۴۴۴(
سایر توضیحات : 

به پیشنهاداتي که پس از انقضاي مدت مقرر در آگهي واصل شوند ترتیب اثر داده نخواهد شد . 
سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد فراخوان مندرج است . 
هزینه هر نوبت انتشار آگهي به عهده برنده فراخوان خواهد بود . 

دبیرخانه کمیسیون معاملات
م الف ۱۴۰3-۱۱۴۰

آگهی فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی شماره 4۰3۱/74 
)شماره ستاد 2۰۰3۰۰۱۱32۰۰۰۰74 ( تجدید مناقصه شماره 4۰3۱/58 )شماره ستاد 2۰۰3۰۰۱۱32۰۰۰۰۶۱(

)به صورت یکپارچه(
شرکت برق منطقه ای غرب در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی به صورت یکپارچه با موضوع خدمات نگهداری و تعمیرات پست های انتقال و فوق توزیع ۱۰۶ ایستگاه 
در استان های کرمانشاه، کردستان و ایلام به شماره ۲۰۰۳۰۰۱۱۳۲۰۰۰۰۷۴ از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید، کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت و تحویل 

استعلام و اسناد مناقصه و سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. لازم است متقاضیان در صورت عدم عضویت در ستاد، مراحل ثبت نام 
در سامانه مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت بر خط ( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند مدارک ارسالی خارج از ستاد فاقد اعتبار می باشد.

الف الزامات : 
دارا بودن و بارگذاری تصویر گواهینامه صلاحیت پیمانکاری معتبر در رشته نیرو حداقل پایه ۵ از سازمان برنامه و بودجه کشور و داشتن ظرفیت خالی آماده به کار در ستاد الزامی است

ورد مناقصه: ۷۷۲،۴۷۶،۴۳۶،۰۵۴ )هفتصد و هفتاد و دو میلیارد و چهارصد و هفتاد و شش میلیون و چهارصد و سی و شش هزار و پنجاه و چهار( ریال
مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: ۲۸،۰۴۹،۵۲۸،۷۲۱ )بیست و هشت میلیارد و چهل و نه میلیون و پانصد و بیست و هشت هزار و هفتصد و بیست و یک( ریال مطابق با انواع تضمین های قابل قبول مندرج در آئین نامه 

تضمین معاملات دولتی به شماره ۱۲۳۴۰۲ /ت ۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۹/۲۲ هیئت محترم وزیران
)ب( برنامه زمانبندی فرآیند مناقصه :

۱ - تاریخ انتشار فراخوان از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ۱۴۰۳/۹/۱۳می باشد.
۲- آخرین مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه و استعلام ارزیابی کیفی بطور همزمان از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(: از ساعت ۱۰ روز سه شنبه تاریخ ۱۴۰۳/۹/۱۳ لغایت ساعت ۱۵ روز یکشنبه تاریخ ۱۴۰۳/۹/۱۸

۳- مهلت زمانی بارگذاری اسناد مناقصه و استعلام ارزیابی کیفی بطور همزمان از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(: تا ساعت ۱۵ روز یکشنبه تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۲ 
۴-آخرین مهلت زمانی تحویل ضمانت نامه شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت فیزیکی: تا ساعت ۸ روز دوشنبه تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۳

۵- زمان گشایش پاکت های استعلام ارزیابی کیفی مناقصه گران از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(: ساعت ۸/۳۰ روز دوشنبه تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۳
۶- زمان گشایش پاکت های پیشنهادی مناقصه پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران متعاقباً اعلام خواهد شد.

۷- اعتبار پیشنهادها: پیشنهادها باید از هر حیث برای مدت ۱۸۰ روز از تاریخ آخرین مهلت بارگذاری پیشنهاد مناقصه گران معتبر باشد.
۸- سایر اطلاعات و جرئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است .

۹- به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپردههای کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایر آن فاقد مهر و امضاء ، مشروط ، مخدوش ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
)ج( اطلاعات تماس مناقصه گر جهت دریافت اطلاعات بیشتر :

مناقصه گران می توانند جهت دریافت اطلاعات بیشتر با مناقصه گزار به نشانی شرکت برق منطقه ای غرب واقع در کرمانشاه - ۲۲ بهمن- میدان گلایول- طبقه دوم- اداره قراردادها - تلفن ۳۸۲۳۲۰۰۱-۵ )۰۸۳( داخلی ۲۲۳۸ 
)کارشناس مناقصه(، ۲۰۸۵ و ۲۴۱۲ شماره مستقیم اداره قراردادها ۰۸۳-۳۸۲۲۷۲۴۹ تماس حاصل نمایند . 

اطلاعات تماس جهت انجام مراحل عضویت در ستاد و پاسخگویی به سوالات سامانه ای: مرکز تماس ۱۴۵۶ )بدون پیش شماره(اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها ، در درگاه ستاد )www.setadiran.ir( بخش 
ثبت نام/ پروفایل تامین کننده /مناقصه گر موجود است. 

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای غرب
۴۲۲۰ م الف        شناسه آگهی: ۱۸۳۹۹۱۶

نوبت دوم



اقتصاد2
ایران

توسعه تجارت ایران در سایه 
۲۰ توافقنامه 

معاون ارتقــای کســب وکار های بین المللی 
ســازمان توســعه تجــارت گفــت: ایران 
۲۰ موافقتنامــه تجــارت آزاد و ترجیحــی 
 در حــال اجــرا و مذاکــره با کشــور های 

مختلف دارد.
 ســید محمدصادق قنادزاده  معاون ارتقای 
کسب وکار های بین المللی ســازمان توسعه 
تجارت گفت: توافقنامه تجارت آزاد کشورمان 
با اتحادیــه اقتصادی اوراســیا نخســتین 
موافقتنامه چندجانبه کشــورمان است. این 
موافقتنامه در کمیســیون اقتصادی مجلس 
تصویب شــده و منتظر تصویــب نهایی در 
مجلس شــورای اسلامی اســت. دو ماه بعد 
تصویب در مجالس کشــور ها نیــز اجرایی 

می شود.
وی در ادامــه افــزود: یکــی دیگــر از این 
توافقنامه هــا، موافقتنامــه تجــارت آزاد 
کشــورمان با سوریه اســت، که اخیرا لایحه 
اصلاحی این موافقتنامــه در مجلس مصوب 
شــد و در انتظــار ابــلاغ ایــن موافقتنامه 
 از ســوی مجلس بــه دولت بــرای اجرایی 

شدن است. 
بر اســاس این موافقتنامه تعرفه صد در صد 
کالا های تجاری دو کشــور صفر شده و عمق 
ســاخت تولیدات داخل از ۵۰ درصد به ۴۰ 

درصد کاهش یافته است.
قنادزاده با اشــاره به تجارت ترجیحی ایران 
با اندونزی بیــان کــرد: موافقتنامه تجارت 
ترجیحی کشــورمان بــا اندونــزی نیز در 
مجلس مصوب و بــه دولت هم ابلاغ شــده 
اســت. منتظریم که دولــت اندونزی هم آن 
را ابلاغ کند تا این موافقتنامه اجرایی شــود. 
لیســت این موافقتنامه خیلی بزرگ نیست 
و حــدود ۲۶۰ قلم کالا را شــامل می شــود 
 کــه از تخفیف تعرفــه ای ۱۰ تــا ۵۰ درصد 

برخوردار می شوند.
معاون ارتقــای کســب وکار های بین المللی 
ســازمان توســعه تجارت گفت: موافقنامه 
تجــارت آزاد کشــورمان با ونزوئــلا تقریبا 
نهایی شده اســت. در این فهرســت درباره 
بیش از ۹۰ درصد کالا ها به توافق رسیده ایم. 
در نشســت پایانی کــه با طــرف ونزوئلایی 
درهفته هــای آینــده خواهیم داشــت این 
 موافقتنامه نهایــی و تا پایان امســال امضا 

خواهد شد.
وی دربــاره موافقتنامه تجــارت ترجیحی با 
عمان نیز بیان کرد: یک دور مذاکره با عمان 
درباره تجارت ترجیحی انجام شد و ۷۰ درصد 
اسناد به توافق دو طرف رســید. برای ادامه 
مذاکرات هفته اول دی ماه هیاتی از عمان به 
ایران ســفر می کنند. خیلی خوش بینیم که 
لیست نهایی در کمیسیون مشترک دو کشور 
که هفته اول بهمن برگزار می شــود، نهایی و 

امضا شود.
معاون ارتقــای کســب وکار های بین المللی 
ســازمان توســعه تجارت در ادامه افزود: با 
وجود اینکه صربستان جزو اتحادیه اروپاست 
ولی از طــرف صربســتان اعــلام آمادگی 
شــده که مذاکراتــی در خصــوص تجارت 
آزاد با این کشــور داشــته باشــیم. اسفند 
ماه درحاشــیه اولین کمیســیون مشترک 
 دو کشــور در ایــن زمینه مذاکراتــی انجام

 خواهد شد.
قنــادزاده دربــاره مذاکرات تجــارت آزاد با 
پاکستان بیان کرد: ما با پاکستان موافقنامه 
ترجیحــی داریــم و در حال حاضــر ۴ دور 
مذاکره برای رســیدن بــه توافقنامه تجارت 
آزاد نیز با این کشــورانجام شــده است. در 
 حال مذاکره هستیم تا به لیست نهایی با این 

کشور برسیم.
وی در ادامه خاطر نشــان کــرد: موافقتنامه 
پایه تجــارت ترجیحی با ازبکســتان نیز در 
سفر رئیس جمهور این کشــور به ایران امضا 
شده است. لیست اولیه این موافقتنامه هم در 
سفر وزیر صنعت و سرمایه گذاری ازبکستان 
نهایی و امضا شد. طرفین درباره لیست های 
دوم و سوم در حال حاضر مذاکره هستند که 
 امیدواریم تا یک یا دو ماه آینده این لیست ها 

نهایی شود.
قنادزاده در پایان گفت: موافقنامه ترجیحی با 
ترکیه درسال ۹۲ -۹۳ امضا شده، اما به دلیل 
اختلاف در لیست و سند ها اجرایی نشده است. 
در اولین کمیسیون مشــترک دو کشور که 
۱۹- ۲۱ آذر در تهران برگزار خواهد شد، در 

این زمینه نیز گفت و گو خواهیم کرد.

خبر

وزیــر اقتصاد با اشــاره به 
اینکه دیگر وقت اصلاحات 
رسیده است و یک بار برای 
همیشــه باید به ســمت 
اصلاح ناترازی هــا برویم 
گفت: هیچ منطقی قبول نمی کند  این حجم  قاچاق 

وحشتناک بنزین داشته باشیم.
به گزارش مهر، عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد در 
سی و یکمین همایش بین المللی روز بیمه با بیان 
اینکه تا زمانی که وزیر اقتصاد دولت پزشــکیان و 
دولت چهاردهم باشم اجازه رانت و قاچاق را به کسی 
و گروهی نمی دهم، اظهار داشــت: مشکل اصلی 
اقتصاد کشور ناترازی ها است و دنبال این هستیم 

که ناترازی و ریشه تورم را از بین ببریم.
وی ادامه داد: چند نرخی بودن ارز مشــکل افتاد 
اســت و در حال حاضر یارانه ها بدون هدف توزیع 
می شــوند و وقتی هم که می گوئیــم می خواهیم 
ریشه ناترازی را حل کنیم عده ای سریع می گویند 
قرار است گرانی راه بیفتد. اما اینجا می گویم مردم 
ما نمی خواهیم چیــزی را گران کنیم. وزیر اقتصاد 
تاکید کرد: سال گذشته از محل چند نرخی بودن 
ارز و اختلاف نرخ ها ۱۷۰۰ همت رانت برای عده ای 
ایجاد شد و کسری بودجه عملیاتی کشور به ۱۰۰۰ 

همت رسید.
همتی گفت: امروز کسری بودجه ریشه اصلی تورم 
و چاپ پول در کشور است و در این باره شک نداشته 
باشید. سال گذشــته که نرخ ارز نیمایی سرکوب 
می شــد نرخ تورم ۵۲ درصد بود امسال با کاهش 
فاصله نرخ ارز نیمایی و ارز بــازار آزاد نرخ تورم ۳۲ 
درصد اســت. وزیر اقتصاد ادامه داد: امروز به دلیل 

همین ناترازی ها به سمت صنعت بیمه دست دراز 
می کنند تا از این صنعت هم پول بردارند.

وی با بیان اینکه دهک های کم درآمد تحت تأثیر 
تورم قرار می گیرند، اظهار داشت: اگر دولت پولی 
دارند باید آن را به دهک هــای کم درآمد بدهد اما 
الان به دلیل توزیع رانت دســت دولت تنگ شده 
و نمی تواند یارانه دهک های کــم درآمد را بپردازد 
و ما می خواهیم در دولــت چهاردهم جلوی رانت 

را بگیریم.
همتی با بیان اینکه تا درباره اصلاح ناترازی بنزین 
حرف می زنیــم می گویند کــه می خواهند بنزین 
را گران کنند، تاکیــد کرد: امــروز قاچاق بنزین 
وحشتناک است و از سوی دیگر مجبور به واردات 
بنزین هستیم و هیچ منطقی این را قبول نمی کند 

و تازمانی که وزیر دولت چهاردهم هســتم تلاش 
می کنم جلوی قاچاق و رانت را بگیرم.

وی ادامه داد: قطعاً مُســکن کوتاه مدت را ترجیح 
نمی دهم و اصطلاحات بلند مدت، ۴۰ ســال است 
که در این کشــور درباره اقتصــاد درس می دهم و 
در ســمت های مختلف حضور دارم و معتقدم باید 
ریشــه اصلی تورم را حل کنیم و جلــوی رانت را 
بگیریم. وزیر اقتصاد گفت: در شرایط تورمی پولدار، 
پولدارتر و فقیر فقیرتر می شــود و تورم بر قشر کم 
درآمد متمرکز خواهد شــد و امروز دهک متوسط 
هم در حال فقیر شدن هستند و ما اجازه نمی دهیم 

دهک های متوسط هم فقیر شوند.
همتی با بیــان اینکه ۳۰ ســال گذشــته که در 
چنین روزی برگزاری ایــن همایش را پایه گذاری 

کردم انــگار همین دیــروز بود و فکــر نمی کردم 
بعــد از ۳۰ ســال در مقــام وزیر اقتصــاد در این 
همایش حضور داشته باشــم، اظهار داشت: بیمه 
فعال ترین صنعت مالی کشور است که بدون منت 
به مردم خدمت می کنــد و قرار اســت در دولت 
 چهاردهــم با قدرت بیشــتری خدمــت صادقانه 

به مردم ارائه دهد.
وی با اشــاره به عنوان این همایش مبنی برجلب 
رضایت و اعتمــاد مردم گفت: شــرکت های بیمه 
تنها با پرداخت درست و به موقع می توانند اعتماد 
و رضایت مردم را جلــب کنند و در غیر این صورت 
اگر پرداخت خسارت به موقع نباشد یعنی وضع آن 

شرکت خوب نیست.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: موضوع مهم در شرکت های 
بیمه ای ارائه نرخ فنی است البته به غیر از موضوع 
شخص ثالث که البته اجازه هم نمی دهیم که از بحث 
بیمه شخص ثالث زیانی به صنعت وارد شود اما سایر 
بخش ها و خدمات در برعهده مدیریت شرکت بیمه 
است و توانگری شرکت ها باید افزایش پیدا کند در 
غیر این صورت به تدریج قدرت تحلیل مالی شرکت 

افت می کند.
وی ادامه داد: امروز ۲۵۰ هزار نفر در صنعت بیمه 
مشغول به کار هســتند و با پرداخت حجم بالایی 
از خســارت نقش قابل توجهی در اقتصاد و جامعه 

دارند.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه چاره ای جز این نداریم که 
بیمه های زندگی را در دستور کار قرار دهیم، گفت: 
هر کاری کنیم هم بدون بیمه های زندگی ضریب 
نفوذ بیمه از ۲ تا ۳ درصد بالاتر نمی رود و در سایر 
کشورها هم آنچیزی که باعث شــده ضریب نفوذ 
بیمه دو الی ۳ برابر افزایش پیدا کند، رشد بیمه های 

زندگی است.

وزیر اقتصاد: وقت اصلاح ناترازی ها رسیده است

اصلاح فرآیند توزیع یارانه ها 

آغاز پایش مصرف گاز ادارات دولتی
گاز ادارات متخلف قطع شد

معاون مدیریت شــبکه راهبری گاز کشــور 
گفت: از ابتدای آذر مــاه پایش مصرف گاز در 
ادارات دولتی آغاز شــده که در همین راستا 
گاز برخی از ادارات دولتی بــه دلیل افزایش 

مصرف قطع شد.
مسعود کاظمی معاون مدیریت شبکه راهبری 
گاز کشــور در برنامه تلویزیونی با بیان اینکه 
با توجه به ورود توده هوای ســرد که از هفته 
گذشــته وارد کشور شده ما شــاهد افزایش 
مصرف گاز در کشور هســتیم گفت: میزان 
مصرف گاز در کشور به رقم ۵۹۰ میلیون متر 
مکعب رســید که آما رها نشان می دهد رکود 
مصرف شکسته شــد و این میزان از مصرف  
حدود ۷۰ درصد از  تولید شبکه گاز کشور را 

تشکیل می دهد.
وی ادامه داد:  بیشــترین میزان مصرف گاز 
مربوط به بخش خانگی اســت که باعث شده 
گاز به بخش هــای مولــد و نیروگاه ها کمتر 
اختصاص پیدا کند و در همین راســتا از هم 
وطنان درخواست می شود که با ارائه راهکار ها  
بتوانیم مصرف گاز را در بخش خانگی کنترل 

و مدیریت کنیم.
کاظمی با بیان اینکه یرخی اقدامات را شرکت 
ملی گاز برای مدیریت مصرف انجام داده است 
گفت: آبان امسال در مقایسه با سال گذشته 
دمای هوا گرمتر شــده بود، اما باز هم میزان 

مصرف گاز رکود زده بود.
وی ادامه داد: با توجــه به افزایش مصرف گاز 
و ورود جبهه ســرد شــرکت ملی گاز پایش 
شــرکت هاو ادارات دولتی را بــرای مصرف 
گاز در دســتور کار خود قرار داده اســت تا 
تمامی آنهــا دمای رفاه را رعایــت کنندو در 
صورتی که رعایت نشــود در ابتــدا اخطار و 
بعــد از آن قطع مــی کنند. کاظمــی اظهار 
کرد: گاز  تعدادی از شــرکت های که دمای 
رفــاه را رعایــت نکرده انــد قطع شــد که 
 بعــد از دادن تعهــد مجــدد گاز آنها وصل

شده است.

ســاختار بانک هــا و قوانین 
بانکداری اصلاح شود

عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ با 
بیان اینکه نظارت کافــی جهت جلوگیری از 
بنگاه داری بانک ها وجود ندارد، گفت: عمده 
ناترازی های موجود با اصلاح ساختار و قوانین 

بانکی محقق می شود.
ســید کریم معصومی عضو کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجــه ۱۴۰۳، در گفتگــو با مهر در 
رابطه با بنگاه داری بانک ها اظهار کرد: یکی از 
مشکلات عمده ای که در بانک ها داریم بحث 
بنگاه داری بانک ها اســت کــه بانک ها جای 
پرداختن به سرمایه گذاری و کمک در بخش 
تولید، عمده فعالیتشان در بخش بنگاه داری 

خلاصه شده است.
وی عنوان کرد: مجلس شــورای اسلامی به 
دنبال آن است که بتواند راهکارهایی را برای 
خروج بانک ها از بنــگاه داری فراهم کند. در 
کمیســیون اصل ۹۰ حضور دارم و در همین 
خصوص جلساتی تشکیل دادیم و به دنبال آن 
هستیم تا نظارت خاصی در این زمینه صورت 

گیرد و بانک ها به این سمت سوق داده شوند.
ایــن نماینــده مجلس شــورای اســلامی 
افزود: اگرچــه اعتقاد دارم حتماً باید ســاز و 
کارهای لازم برای جلوگیــری از بنگاه داری 
بانک ها فراهم شــود گرچه به نظر من بستر 
 آن فراهــم اســت اما نظــارت کافــی برای 

آن وجود ندارد.
معصومی تصریح کرد: اگر نظارت از سوی بانک 
مرکزی صورت گیرد، بانک ها به سمت سرمایه 
گذاری و تولید هدایت خواهند شد در صورتی 
که در حال حاضــر بانک ها انگیــزه ای برای 
این موضوع ندارند و به بنــگاه داری گرایش 

بیشتری دارند.
وی ترک بنگاه داری بانک ها را امری ضروری 
دانســت و گفت: تمرکز بانک ها روی سرمایه 
گذاری و تمرکز در تولید می تواند به اشتغال، 
تولید و سرمایه گذاری بیشتر و بهتر در جامعه 

کمک کند.
ایــن نماینده مجلس شــورای اســلامی در 
پایان خاطرنشــان کرد: اطمینــان دارم باید 
حرکتی صــورت گیــرد تا عمــده کارهای 
بانکــی مــا و ناترازی هــای موجــود در آن 
با اصلاح ســاختار بانکــی و قوانیــن بانکی 
 برطــرف شــوند و اعتقــاد دارم ایــن اتفاق 

خواهد افتاد.

خبر

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3174 چهار شنبه 14 آذر ماه1403

رئیس کل بیمه مرکزی گفــت:  امروز ۷۰ درصد 
جامعه تحت پوشــش بیمه تکمیلی درمان قرار 
ندارد. به گزارش ایســنا، پرویز خسروشــاهی در 
ســی ویکمین همایش ملی بیمه و دوازدهمین 
همایــش بین المللی بیمه و توســعه که با عنوان 
رضایت مردم به صنعت بیمه برگزار شــد، با ارائه 
گزارشــی از وضعیت فعلی صنعــت بیمه اظهار 
کرد: در حــال حاضر ۴۱ شــرکت بیمــه ای در 
صنعت بیمه کشــور فعال هستند که ۴۰ شرکت 
آن غیردولتــی و تنهــا یک شــرکت آن دولتی 
اســت. همچنین یک هزار و ۴۴۰ شعبه بیمه ای 
 فعال در کشور مشــغول به ارائه خدمات بیمه ای

 به جامعه هستند.
وی اضافه کرد: در حال حاضر حدود ۱۰۰ هزار نفر 
به صورت فعال در این صنعت مشغول بوده و بیش 
از ۲۵۰ هزار نفر در این صنعت مشــغول هستند. 
رئیس کل بیمه مرکزی خاطر نشان کرد: تا امروز 
۲۵ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر تحت پوشــش بیمه 
هستند و ۷۶ همت خســارت در این رشته بیمه 

پرداخت شده است.
خسروشاهی اظهار کرد: ارزش حق بیمه صنعت 
بیمه کشــور نزدیک به ۵۰۰ میلیون دلار اســت 

و صنعت بیمه بیش از ۴۷۷ میلیــون دلار تعهد 
برعهده دارد. وی گفت: صنعت بیمه یک صنعت 
نامرئی در کشور است و نقش مهمی را ایفا می کند 

اما همانطور که گفته شد دیده نمی شود.
رئیس کل بیمــه مرکــزی ادامه داد: تــا امروز 
۹۴ درصد از واحدهای مســکونی کشــور بیمه 
آتش ســوزی ندارند و ۹۵ درصــد از این واحدها 
نیز تحت پوشــش بیمه حوادث طبیعی نیستند. 
خسروشاهی اضافه کرد: در طرف دیگر ۸۰ درصد 
از خودروهای کشور بیمه بدنه نداشته و در حوزه 
بیمه تکمیلی نیز ۷۰ درصد جامعه تحت پوشش 

این بیمه نیستند.
وی با اشــاره به میزان ضریب نفوذ بیمه در کشور 
و مقایســه آن با ضریب نفوذ بیمه جهانی تصریح 
کرد: در سال گذشــته ضریب نفوذ بیمه کشور به 
دو درصد رسید و این در حالی است که میانگین 
ضریب نفوذ بیمــه در جهان ۷.۱ درصد اســت. 
همچنین در کشــورهای پیشرفته و توسعه یافته 

ضریب نفوذ بیمه به ۹.۵ درصد می رسد.
رئیس کل بیمه مرکزی افزود: با این حال ضریب 
نفوذ بیمه در کشور نسبت به میانگین کشورهای 
منطقه وضعیــت بدی ندارد و یکــی از دلایل آن 

به خصوصی ســازی صنعت بیمه در دهه ۸۰ باز 
می گردد که باعث شد فاصله ضریب نفوذ بیمه با 

میانگین زمانی روند کاهشی پیدا کند.
خسروشاهی خاطر نشان کرد: هدف نهایی صنعت 
بیمه همانطور که از عنوان این همایش آمده باید 
کسب رضایت مردم و اعتماد عمومی باشد. صنعت 
بیمه در کشور هیچ استفاده ای از دولت ندارد و یک 

صنعت کاملا خودکفا است.
وی با ارائه گزارشی از میزان حق بیمه و پرداخت 
خسارت اظهار کرد: از سال ۱۳۸۵ تا سال ۱۴۰۲ 
سهم حق بیمه ۱۷ برابر شده است و پرداخت دیه 

نیز طی این مدت به ۳۴ برابر رسیده است.
رئیس کل بیمه مرکزی در پایان به موضوع مصوبه 
اخیر پرداخت خسارت، افت قیمت خودرو توسط 
شورای عالی بیمه اشاره کرد و گفت: این مصوبه که 
توسط شورای عالی بیمه تصویب شد بعد از سال ها 
اقدام بسیار مناسبی بود با این حال در مواد قانونی 
آن آمده که پرداخت افت قیمت خودرو باید تحت 
پوشش شــرکت های بیمه ای قرار بگیرد اما نباید 
حق بیمه تولیدی در این رابطه دریافت شــود که 
برآورد بار مالی آن برای صنعت بیمه کشور به ۳۰ 

هزار میلیارد تومان می رسد.

در ادامه این همایش، لیلی نیاکان - سرپرســت 
پژوهشکده بیمه - گفت: پژوهشکده بیمه به عنوان 
یک نهاد علمی و پژوهشی در صنعت بیمه موظف 
است زمینه ســازی برای تحقق اهداف کلان این 
صنعت را فراهم کند. وی ادامه داد: وظیفه اصلی 
صنعت بیمه تامین امنیت برای آحاد مردم جامعه 
و تامین مالی بیمه ای آنها است که لازمه آن اعتماد 
عموم به صنعت بیمه است تا بتوان به افزایش نقش 

این صنعت در زندگی مردم دست یافت.
این مقام پژوهشــکده بیمه ادامه داد: دو رویکرد 
اصلی در صنعت بیمه وجود دارد که شامل طراحی 
محصول و ارائه موفق محصول می شود. ما امروز 
برای افزایــش رضایتمندی جامعــه به صنعت 
بیمه نیازمند همکاری تمام نهادهای این صنعت 

هستیم.
گفتنی اســت؛ امروز ۱۳ آذرماه سال ۱۴۰۳ سی 
و یکمیــن همایش ملــی و دوازدهمین همایش 
بین المللی بیمه و توســعه با حضور دکتر مسعود 
پزشکیان ریاست جمهوری، عبدالناصر همتی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی و تمامی مجریان و فعالان 
صنعت بیمه کشور در محل مرکز همایش های برج 

میلاد به مناسبت ۱۳ آذرماه روز بیمه برگزار شد.

رئیس گروه اقتصادی دفتــر مقام معظم رهبری درباره 
ظرفیت همکاری ایران و عربستان گفت: در عربستان، 
ترکیه، پاکستان، امارات و عمان ظرفیت مطلوبی برای 
تحقیقات مشــترک با ایران وجود دارد و در واقع یک 
اقتصاد ۴۰۰ میلیونی حتما دستاوردهای بیشتری از یک 

اقتصاد ۸۰ میلیونی برای ما دارد.
فرشید فرزانگان، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
ایران در گفت وگو با ایلنا در واکنش به انتشار خبر تمایل 
عربســتان به تقویت روابط خود با ایــران اظهار کرد: 
پس از توافق اســفند ۱۴۰۱ دو کشور برای ازسرگیری 
روابط دیپلماتیک گام های موثــری در جهت تقویت 
همکاری های اقتصادی برداشته اند، به  عنوان مثال در 
چند ماه نخست پس از این توافق، ایران حدود ۱۴ میلیون 
دلار فولاد به عربستان صادر کرد در همین حال عربستان 
سعودی در تلاش است روابط خود را با هر دو کشور ایران 
و آمریکا به  صورت همزمان تقویت کند، این سیاســت 
سعودی ها نشان دهنده تمایل ریاض به حفظ توازن در 
روابط بین المللی و بهره مندی از مزایای همکاری با هر 
دو کشور اســت. وی افزود: فرش و زعفران اقلام مهمی 
در صادرات کالا از ایران به عربستان به شمار می آیند با 
این حال تجارت دو کشور می تواند شامل اقلام گوناگونی 
باشــد، میوه و صیفی جات تازه، صنایع غذایی تبدیلی، 
محصولات صنعت ساختمانی، فولاد و میوه های خشک 
شماری از این اقلام هســتند، همچنین برای برقراری 
توازن تجاری، واردات کالا از عربســتان بــه ایران نیز 

موضوعی قابل توجه است.
فرزانگان در ادامه به امکان صدور خدمات فنی و مهندسی 
از ایران به عربستان اشــاره کرد و توضیح داد: با توجه 
به نیازهای توسعه ای عربســتان و توانمندی های فنی 
و مهندســی ایران این همکاری می تواند به نفع هر دو 
کشور باشد. وی تصریح کرد: توســعه روابط تجاری با 

عربستان می تواند جهشی مهم در اقتصاد ایران ایجاد 
کند، این کشور از ظرفیت تجاری حدود ۳۰۰ میلیارد 
دلاری برخوردار است و پیش بینی می شود ایران بتواند 
در سال های آینده دســت کم ۲ تا ۳ میلیارد دلار از این 

ظرفیت را به خود اختصاص دهد.
فریال مســتوفی، عضو دیگر هیات نماینــدگان اتاق 
بازرگانی ایران نیز در پاسخ به پرسشی درباره تاثیر تقویت 
همکاری های تجاری دو کشور ایران و عربستان بر توسعه 
معادن و صنایع معدنی ایران گفــت: در صورتی که دو 
کشور در این زمینه وارد همکاری شوند به یک معامله 

برد برد دست زده اند.
علی آقامحمدی، رئیس گروه اقتصادی دفتر مقام معظم 
رهبری در ایــن باره به ایلنا گفت: بــه باور من ظرفیت 
همکاری ایران و عربستان بسیار بالاست با این حال  در 
این امر نمی شود حکم کلی داد و هر زمینه ای را که در آن 
جای توسعه روابط وجود دارد باید مطالعه و در ادامه بر سر 
آن مذاکره کرد، از نفت و گاز و پتروشیمی تا محصولات 
صنایع گوناگون و صنایع دانش بنیــان و انرژی های نو 
می توان با ســعودی ها مذاکرات مستمر داشت. عادت 
شــده که حر ف های بزرگ زده شــود اما اگر حجم کار 
کوچک شود و به اندازه ای باشد که قابلیت اجرا داشته 
باشد اعتماد لازم بین طرفین ایجاد می شود و همکاری ها 

توسعه می یابد.
وی افزود: در عربســتان، ترکیه، پاکســتان، امارات و 
عمان ظرفیت مطلوبی برای تحقیقات مشترک با ایران 
وجود دارد و در واقع یک اقتصــاد ۴۰۰میلیونی حتما 
دستاوردهای بیشتری از یک اقتصاد ۸۰ میلیونی برای 
ما دارد. آقامحمدی یادآور شد: تورهای حج و عمره نمونه 
بارزی از همکاری ایران و عربستان است این همکاری 
می تواند از گردشگری دینی به سایر زمینه ها هم سرایت 

پیدا کند.

رئیس مجلس شورای اسلامی موضوع حقوق گمرکی 
واردات گوشــی های همــراه خارجی را بــرای اعمال 
اصلاحات به کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ 

ارجاع داد.
به گزارش ایلنا، نمایندگان در نشســت علنی مجلس 
شورای اسلامی در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشور به بررسی بخش درآمدی 
بند )ق( تبصره )۱( این لایحه پرداختند که بعد از ارائه 
پیشنهادات متفاوت در نهایت این موضوع با نظر دکتر 
قالیباف به کمیسیون تلفیق ارجاع شد تا اصلاحات لازم 

روی آن اعمال شود.
محسن زنگنه نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
در پاسخ به اظهارات یکی از نمایندگان مبنی بر اینکه 
حقوق گمرکی برای گوشــی های همراه با قیمت های 
مختلف نباید به صورت دفعی اعمال شود، گفت: ما باید 
در حوزه تعیین حقوق گمرکی دست دولت را باز بگذاریم. 
در جریان این بند آمده حقوق گمرکی گوشی های بین 
۶۰۰ و هزار دلار، حداقــل ۱۵ درصد خواهد بود به این 
معنا که دولت می تواند حقوق گمرکی گوشی های ۶۰۰ 
دلاری را ۱۵ درصد و حقوق گمرکی گوشی های ۷۰۰ 
دلاری را ۲۰ درصد تعیین کند و ایــن رویه به صورت 

پلکانی تا ۱۰۰۰ دلار پیش برود و به ۳۰ درصد برسد.
وی افزود: بعد از آن نیز حقوق گمرکی گوشی های همراه 
به صورت پلکانی افزایش می یابد یعنی کسی که گوشی 
۱۵۰۰ دلاری می گیرد حــق گمرکی متفاوتی خواهد 
داشت که اختیار آن با دولت است. نگرانی اینکه موضوع 
درباره تغییر دفعی حقوق گمرکــی بود با این تفکر که 
حقوق گمرکی گوشی همراه ۹۹۹ دلاری به میزان ۱۵ 
درصد و گوشی همراه ۱۰۰۱ دلاری به میزان ۳۰ درصد 
باشد که اینگونه نبوده و حقوق گمرکی با توضیحات ارائه 

شده به صورت پلکانی افزایش می یابد.

 قالیباف در جریان رسیدگی به این موضوع تأکید کرد 
که نباید واژه »دلار« در این بند آورده می شد همچنین 
موضوع »حداقل« مطرح شــده در آن نیز نیاز به توجه 
دارد. از سوی دیگر باید مشخص شود که منظور از حقوق 

گمرکی، حقوق ۴ درصد است یا سود بازرگانی؟
رئیس قوه مقننه در ادامه به تأکید رهبر معظم انقلاب 
درباره موضــوع واردات کالاهای لوکس اشــاره و بیان 
کرد: حضرت آقــا بارها در این خصــوص تذکر داده اند 
که لازم است در جریان قانونگذاری به آن توجه داشته 
باشیم. درست است که هم اکنون در حال ایجاد اعمال 
محدودیت برای واردات از طریق عوارض گمرکی هستیم 
اما باید به اصل موضوع کالاهای لوکس نیز توجه داشته 
باشیم لذا لازم اســت این موضوع به کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ۱۴۰۴ بازگردد تــا اصلاحات لازم اعمال 
شــود.  در بخش درآمدی بند ق تبصره یک این لایحه 
که برای اصلاحات به کمیسیون تلفیق ارجاع شد، آمده 
است؛ حقوق گمرکی رویه تجاری واردات گوشی های 
همراه خارجی بین ششصد)۶۰۰( تا هزار)۱۰۰۰( دلار 
حداقل پانزده درصد)۱۵درصد( و گوشــی های بالای 
هزار)۱۰۰۰( دلار حداقل سی درصد)۳۰درصد( تعیین 
می گردد. حقوق گمرکی واردات گوشــی در سایر رویه 

ها، با رعایت حداقل های فوق بر عهده دولت خواهد بود.
نمایندگان بعد از این موضوع به بررســی بند )گ( این 
تبصره پرداختند که مربوط به بخــش درآمدی بود اما 
دکتر قالیباف رئیس مجلس با اشاره به بند الف ماده ۱۳ 
قانون برنامه هفتم که موضوعات غیر بودجه ای نمی تواند 
در جریان بررسی لایحه بودجه بیاید، گفت: این موضوع 
حداقل از سال ۹۹ تا کنون هر سال تمدید می شود در 
حالی که غیر بودجه ای است اما می تواند در جریان قانون 
تنظیم ۳ مطرح شــود. از این رو این موضوع قابل طرح 

نبوده و به کمیسیون تلفیق باز می گردد.

۷۰ درصد جامعه تحت پوشش بیمه تکمیلی درمان نیستند

ارجاع سازوکار نرخ گذاری حق گمرک واردات گوشی به کمیسیون تلفیق واکاوی پیشنهاد عربستان برای افزایش تجارت با ایران

گروه اقتصاد ایران وجهان
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رئیس اتحادیه فرآورده های لبنی گفت: افزایش 
قیمت شــیر خام بیش تر از ۲۰ درصــد بود و تا 
نزدیک ۳۰ درصد هم پیش رفــت و این امر به 
افزایش ۲۵ درصدی محصولات لبنی انجامیده 

است.
علی احسان ظفری، رئیس اتحادیه فرآورده های 
لبنی درباره آخرین وضعیت عرضه کره در کشور 
با توجه به کمبود پیش آمده گفت: امروز در حالی 
از عرضه گسترده کره صحبت می شود که چندی 
پیش همین کسانی که اکنون بر عرضه گسترده 
تاکید دارند با صادرات بی رویه کمبود را در بازار 
رقم زدند در نتیجه باید مسئولیت کمبود رخ داده 

را بپذیرند و پاسخگو باشند.
وی ادامه داد: دولت ابتدا اجــازه داد کره بدون 
پرداخت عوارض از کشــور خارج شود و روسیه 
که به دلیل تحریم از محصولات اروپا محروم بود 
به بازار ایران روی آورده بود. صنایع لبنی هم از 
این فرصت استفاده کردند و محصول خود را به 
بازارهای صادراتی ســوق دادند و بازار داخل را 
با کمبود روبه رو کردند دولت بــر صادرات کره 
عوارض وضع کرد و رقــم ارز حاصل از صادرات 
را از ۳ دلار بــه ۶ دلار افزایــش داد تا صادرات 
کاهش یابد و مشکل کمبود عرضه در بازار داخل 

حل شود. 
وی تاکید کرد: بنابراین صنایع در افزایش عرضه 

داخلی سهمی نداشتند آنها در واقع در اثر فشار 
دولت مجبور به کاهش صادرات شــدند. ظفری 
درباره تاثیــر افزایش قیمت اخیر شــیر خام بر 
قیمت لبنیات گفت: افزایش قیمت شــیر خام 
بیش تر از ۲۰درصد بود و تــا نزدیک ۳۰درصد 
هم پیش رفت و این امر به افزایش ۲۵درصدی 

محصولات لبنی انجامیده است. 
رئیس اتحادیه فرآورده های لبنی در پاســخ به 
پرسشی درباره تاکید اخیر سازمان دامپزشکی 
بر ممنوعیت فروش شــیر خام در لبنیاتی های 
سنتی اظهار کرد: شــیر خامی که از دامداری ها 
خریدار می شــود و در بازار عرضه می شــود و یا 
پیش از عرضه فرآوری می شود مستعد آلودگی 
به شماری از بیماری ها و آلودگی ها هست و اگر 
این آلودگی ها پیش از عرضه محصول از بین نرود 
بی شک بیماری از دام به انسان منتقل می شود و 

یکی از این بیماری ها تب مالت است. 
وی افزود: به عبارت دیگرT شیر خام ممکن است 
با بار میکروبی بالایی از دامداری وارد صنعت شود 
و این صنعت است که تشــخیص می دهد شیر 
قابلیت مصرف دارد یا نه این کار با دستگاه های 
باکتریفیوژ انجام می شــود که حتی لاشه های 
مرده میکروب را از شیر جدا می کند اما در بخش 
سنتی این فناوری استفاده نمی شود و این ضعف 

سلامت جامعه را به خطر می اندازد.

مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفت: 
در ســامانه توافقی ارز فرایند تسویه و مچینگ 
ارزان و سریع است و اســتفاده از آن از سوم دی 

اجباری می شود.
به گزارش خبرنگر ایلنا، علی سعیدی مدیرعامل 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران در نشست با فعالان 
اقتصادی درباره ســامانه توافقی ارز گفت: این 
بازار به گونه ای طراحی شده که انجام معاملات 
ارز برای صادرکننده و واردکننده آســان شود و 
به تدریج تکامل پیدا خواهد کــرد. وی افزود: از 
زمانی که مرکز مبادله تاسیس شد فرض بر این 
بود که بانک  مرکزی نقش سیاستگذار و تنظیم 
گر داشته باشــد و عملیات بازار به مرکز مبادله 

واگذار شود.
ســعیدی خاطرنشــان کــرد: در این ســامانه 
صادرکننده و واردکننــده قیمت های موردنظر 
خود را اعلام می کنند و بانــک تایید و تضمین 
می کند کــه صادرکننده ارز کافــی دارد و می 
تواند تســویه کند، تســویه ریالی یک روز پس 
از انجام معادله و تســویه ارزی چهــارده روز از 

زمان معامله انجام می شــود و قیمت پایانی در 
پایان روز براساس پیشنهاد خریدار و فروشنده 
اعلام می شــود. مدیرعامل مرکــز مبادله ارز و 
طــلای ایــران اظهار کــرد: هر روز مشــخص 
اســت که چــه مقــدار ارز معامله می شــود و 
 قیمت پایانــی روز قبل معیار ســفارش گیری 

در روز جاری است.
وی تاکید کرد: فرایند تسویه و مچینگ در این 
روش ارزان و ســریع است، ریسک طرف معامله 
در تسویه حساب حذف می شود، نقش واسطه 
ها حذف می شود و  هزینه در انتقال مالکیت ارز 
کاهش می یابد. این سامانه همچنین نقش فعالی 
برای نظام بانکی ایجاد می کند. سعیدی گفت: 
سامانه از پنج شهریور به صورت پایلوت فعال بود، 
از سه آذر شروع رســمی پیدا کرد و از سوم دی 

استفاده از آن اجباری می شود.
وی اضافه کرد: تاکنون ۱۷ بانک به این ســامانه 
متصل شدند و ۱۰ بانک در آن معامله کرده اند، 
همچنین معاملات فقط به دلار محدود نمی  شود 

و سایر ارزها هم معامله می شود.

اسدالله کارگر گلشن آبادی، رئیس اتحادیه صنف 
فروشــندگان میوه و ســبزیِ تهران از صادرات 
غیرقانونی ســیب زمینی خبر داده که در سطح 
وسیعی و درست در شرایطی رخ می دهد که بازارِ 
امسال با کمبود مواجه است و شرایط نامناسبی 
برای این قوتِ غالب شهروندان به وجود آورده. به 
گفته کارگر باید جلوی خروج غیر قانونی سیب 
زمینی از کشور توسط افراد و بخش های خودسر 

گرفته شود.
اسدالله کارگر گلشن آبادی، رئیس اتحادیه صنف 
فروشندگان میوه و سبزیِ تهران با اشاره به اوضاع 
نامناسبی که برای سیب زمینی به عنوان یک از 
اقلام اساسی سفره های شهروندان پیش آمده، 
تاکید می کند که »ما با بحث صادرات قانونمندِ 
سیب زمینی مشکلی نداریم؛ متاسفانه غیرقانونی 

هم صادر می شود.«
به گفته او: بحث صاحبان قرارداد برای صادرات 
سیب زمینی جداست اما در سطح وسیعی و به 

شکل غیر قانونی هم به صادرات اقدام می شود.
اما این صادرات غیرقانونی توسط چه کسانی و به 
کجا انجام می گیــرد؟ کارگر، می گوید: گزارش 
هایی از میدان به ما رسیده و گفته شده که بخش 
های غیر قراردادی به صورت خودســر اقدام به 
خروج غیر قانونی سیب زمینی از کشور می کنند  
و ما می خواهیم که هرچه ســریعتر از این اتفاق 

جلوگیری شود.

رئیس اتحادیه صنف فروشندگان میوه و سبزیِ 
تهران، در خصوص مقصد این صادرات، کشــور 
عراق را مقصد اصلی می داند و توضیح می دهد 
که بارها با کامیون به خارج از کشــور فرستاده 

می شوند.
او می افزاید: بنا به دلایلی که ســال گذشــته و 
امسال در خصوص کاشت سیب زمینی، به وجود 
آمده، علاوه بر نوعی نبود این قلم کالا در بازار به 
اندازه سال های گذشته، در خصوص قیمت هم 
پیش بینی بالا رفتن آن وجــود دارد، اتفاقی که 
صادرات بی رویه هم به آن دامن زده و هرچقدر 
پیش برویم احتمال اینکه این موضوع حادتر شود 

هم وجود دارد.
از رئیس اتحادیه صنف فروشندگان میوه و سبزیِ 
تهران، می پرسیم چرا کاشت سیب زمینی کم 
بوده؟ کارگر با اشاره به اینکه استقبال کافی وجود 
نداشــته، تصریح می کمد که ایــن عیب جهاد 
کشاورزی است که  پیش بینی لازم و دوراندیشی 
نکرده و مقطعی تصمیم می گیرد و خروجی آن 

هم همین می شود که می بینیم.
او از پیگیری ها و ارســال نامه هایی در خصوص 
رسیدگی به وضعیت ســیب زمینی، خبر داده و 
اظهار امیدواری می کند کــه این موضوع مورد 
بررسی قرار گرفته و مسئولان به وعده هایشان 
در خصــوص کنترل و انتظام بــازار جامع عمل 

بپوشانند.

پاک نژاد گفــت: پیش از پایان امســال اخبار خوبــی را برای 
قطعی شدن بخشی از قرارداد های فشــارافزایی پارس جنوبی 

اعلام می کنیم.
محســن پاک نژاد وزیر نفت بــا بیان اینکه مقدمــات لازم در 
بخش های مطالعاتی پروژه فشارافزایی پارس جنوبی از سوی 
همکارانم در شرکت ملی نفت ایران دنبال شده است، اظهار کرد: 
به نظر می رسد تا پیش از پایان امسال برای قطعی شدن بخشی 

از این قرارداد ها اخبار خوشی را برای مردم خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه در دو ماه اخیر افزایش تولید نفت خام و گاز را 
در دستور کار قرار داده ایم، گفت: شرکت ملی نفت ایران موفق 
به افزایش حدود ۲۸ میلیون مترمکعب ظرفیت تولید گاز خام از 
میدان های گازی کشور شده و با تدابیر اتخاذشده، افزایش تولید 

در بخش نفت خام نیز محقق شده است.
افت فشار مخزن پارس جنوبی یکی از دغدغه های مهم صنعت 
نفت و کشور است، این مســئله به حدی جدی است که بار ها 

کارشناسان نسبت به افت فشــار مخزن پارس جنوبی هشدار 
دادند تا آنجا که مرکــز پژوهش های مجلس در گزارشــی با 
عنوان »مسائل راهبردی بخش انرژی در سند هفتم توسعه - 
ذخیره سازی گاز« به وضع نامطلوب تراز گاز کشور پرداخت و 
پیش بینی کرد در صورت ادامــه روند کنونی، حداکثر اختلاف 
مصرف گاز در فصل گرم و سرد در ســال های ۱۴۱۰ و ۱۴۲۰ 
به ترتیب به ۴۵۳ و ۵۷۹ میلیون مترمکعب در روز می رسد که 

تأمین گاز در فصل سرد سال را با چالش جدی روبه رو می کند.
بر اســاس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، ســال ۱۴۲۰ 
احتمالاً مقــدار کل عرضــه گاز طبیعی بــه ۸۹۸.۷ میلیون 
مترمکعب در روز برســد، این در حالی اســت که مصرف همه 
بخش ها برابر با ۱۴۱۰.۸ میلیون مترمکعب در روز خواهد بود، 
در نتیجه روزانه ۵۱۲ میلیــون مترمکعب کمبود گاز خواهیم 
داشت، بنابراین لازم است هرچه ســریع تر برای مقابله با این 

کاهش فشار، اقدام های لازم انجام شود.

یکی از مشکلات تولید نانولوله های کربنی، تجمع آنها و چسبیدن ذرات به هم است. به 
تازگی محققان کره ای روشی برای تولید نانولوله های کربنی ارائه کرده اند که به خوبی 
پخش شده و کمتر به هم می چسبند. این دستاورد برای استفاده در صنعت اهمیت 

زیادی دارد.
 )KERI( به گزارش ایسنا، این تیم تحقیقاتی از مؤسسه تحقیقات الکتروتکنولوژی کره
با موفقیت پودر نانولوله کربنی بسیار پراکنده تولید کرده است که می تواند به راحتی 

در فرآیند خشک سازگار با محیط زیست نظیر تولید باتری های ثانویه استفاده شود.
نانولوله های کربنی که به دلیل اســتحکام فوق العاده )۱۰۰ برابر قوی تر از فولاد( و 
رسانایی الکتریکی قابل مقایسه با مس شــناخته می شوند، مدت هاست که ماده ای 
امیدوارکننده برای افزایش عملکرد باتری های ثانویه در نظر گرفته می شــوند. این 
باتری ها که قابل شارژ هســتند و به طور گسترده در وسایل الکترونیکی قابل حمل، 
وسایل نقلیه الکتریکی و سیستم های ذخیره انرژی تجدیدپذیر استفاده می شوند، به 
مواد رسانا با کارایی بالا برای تسهیل حرکت الکترون ها و بهبود کارایی، ظرفیت و طول 

عمر آنها متکی هستند. با این حال، استفاده از نانولوله های کربنی در باتری های ثانویه به 
دلیل تمایل شدید آنها به جمع شدن با هم و تشکیل ساختار درهم تنیده ای که به خوبی 
با مواد دیگر ترکیب نمی شود، با چالش های قابل توجهی مواجه شده است. این موضوع 
به ویژه برای فرآیندهای خشک مشکل ساز است که در محیط های صنعتی به دلیل 
انتشار کمتر مواد سمی در مقایسه با فرآیندهای مرطوب که از حلال های مایع استفاده 

می کنند، ترجیح داده می شوند.
برای مقابله با این چالش، یک تیم تحقیقاتی به سرپرســتی دکتر هان جونگ تاک، 
فناوری تبدیل نانولوله های کربنی به شــکل پودر را توســعه داده است که تجمع را 
به حداقل می رســاند و امکان پراکندگی آســان با مواد دیگر در فرآیندهای خشک 
را فراهم می کند. این نــوآوری پودر نانولوله هــای کربنی را قــادر می کند تا بدون 
انباشــتگی به مواد دیگر متصل شــود و آن را به یک ماده رســانا با کارایی بالا برای 
باتری های ثانویه نســل بعدی تبدیل  کند. این تیم تحقیقاتی درخواست های ثبت 
اختــراع داخلی را برای ایــن فناوری جدید تکمیــل کرده اند و در حــال حاضر در 

 حال انجــام تأییدیه های مختلفی از جملــه کاربرد آندهــا و کاتدهای لایه ضخیم 
با ظرفیت بالا هستند.

به نقل از ستاد نانو، هان بر اهمیت توسعه این فناوری تاکید و اظهار کرد: فرایند خشک، 
سازگار با محیط زیست است؛ زیرا از حلال های سمی استفاده نمی کند، نیاز به بازیابی 
حلال را از بین می برد، فرآیند را ساده می کند و هزینه های تولید را کاهش می دهد که 
توجه خودروهای برقی جهانی را به خود جلب کرده است. فناوری سوسپانسیون های 
نانولوله های کربنی در فرآیندهای خشک برای ایجاد مواد رسانا، به حفظ برتری فناوری 

در نسل بعدی فناوری باتری های ثانویه کمک می کند.
این فناوری با غلبه بر محدودیت های تجمع نانولوله های کربنی و امکان استفاده از 
آنها در فرآیندهای خشک سازگار با محیط زیست، نه تنها عملکرد باتری های ثانویه را 
افزایش می دهد، بلکه از شیوه های صنعتی پایدار نیز پشتیبانی می کند. کاهش استفاده 
از حلال های سمی و هزینه های تولید با تقاضای رو به رشد برای فرآیندهای تولیدی 

سازگار با محیط زیست، به ویژه در صنعت خودروهای الکتریکی، هماهنگ است.

مدیرکل امور انرژی و مشتریان توانیر گفت: تغییرات در تعرفه های خانگی 
به گونه ای است که هزینه برق مشترکان کم  مصرف یا زیر الگوی مصرف، 
یارانه ای محاسبه می شود اما مشترکان بالای الگو با توجه به پله ای که 
روی آن قرار می گیرند، از یارانه کمتری بهره مند شــده و یا یارانه شان 

حذف می شود.
عبدالامیر یاقوتی در گفت وگو با ایلنا، درباره افزایش ۳۸ درصدی تعرفه 
برق اظهار داشت: ما نمی توانیم نرخ انرژی را با توجه به شرایط اقتصادی 
و یک سری پارامترهای تاثیرگذار و جامع به نرخ واقعی برسانیم و آنقدر 
بالا ببریم که حالت بازدارندگی داشته باشد اما برای کنترل مصرف باید 

برای مشترکین پرمصرف افزایش نرخ اعمال کنیم.
وی تصریح کرد: مشترکان خانگی به ۴ پلکان تعرفه  ای تقسیم می شوند 
که پله اول زیر الگوی مصرف، پله دوم بین الگو تا ۱.۵ برابر الگوی مصرف، 

پله سوم ۱.۵ تا ۲.۵ برابر الگو و پله چهارم بیش از ۲.۵ برابر الگو است.
مدیرکل امور انرژی و مشتریان توانیر توضیح داد: هم اکنون حدود ۱۰ 
درصد مشترکان بالای ۱.۵ برابر الگو مصرف می کنند که از حیث تعدادی 

۲۷ درصد مصرف را دارند. ۲ درصد مشترکان بالای ۲.۵ برابر الگو هستند 
که ۱۰ درصد مصرف را دارند. ۰.۵ درصد مشترکان ۴ برابر الگو هستند 
که حدودا ۴ درصد مصرف را به خود اختصاص می دهند. این امر نشان 

از عدم تناسب و ناهمگونی مصرف در بخش های مختلف جامعه است.
وی با بیان اینکه هر چه پلکان مصرف افزایــش می یابد، نرخ برق هم 
افزایش می یابد، گفت: در این میان مشترکان زیرالگوی مصرف تقریبا 
۱۵ صدم نرخ تامین برق و مشترکان پرمصرف بیش از مازاد ۲.۵ برابر 
الگو ۵ برابر نرخ تامین برق را پرداخت می کنند و در واقع دیگر یارانه ای 

به آنها تعلق نمی گیرد.
یاقوتی بــا بیان اینکه تغییــرات تعرفه حداقل تاثیر را بر مشــترکان 
کم مصرف و حداکثر تغییر را بر مشترکان بیش از الگوی مصرف به ویژه 
بالای ۲.۵ برابر الگو دارد، خاطرنشــان کرد: سهم مشترکان تا الگوی 
مصرف از لحاظ تعداد ۷۵ درصد و از نظر مصرف ۵۲ درصد، مشترکان تا 
۱.۵ برابر الگو از لحاظ تعداد ۱۵ درصد و از لحاظ مصرف ۱۸ درصد، سهم 
مشترکان تا ۲.۵ برابر الگو از نظر تعداد ۸ درصد و از نظر مصرف ۲۰ درصد 

و سهم مشترکان بیش از ۲.۵ برابر از لحاظ تعداد ۲ درصد و مصرف ۱۰ 
درصد به خود اختصاص می دهند.

وی با بیان اینکه تغییرات قبوض بــرق در تعرفه های ابلاغی جدید در 
بخش خانگی برای مشترکان کم  مصرف بسیار کم است، گفت: به عنوان 
نمونه، مشترکی که تا ۲۰۰ کیلووات مصرف می کند قبلا بهای انرژی 
ماهیانه اش ۱۸ هزار تومان بود و بعد از این تغییرات به ۲۳ هزار تومان 
رسیده است، اما یک مشترک پرمصرف که بیش از ۴ برابر الگو مصرف 
دارد و ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بهای انرژی ماهانه وی بوده، الان ۷۰۰ 

هزار تومان به آن اضافه می شود.
مدیرکل امور انرژی و مشتریان توانیر در ادامه افزود: الگوی مصرف در 
بخش کشاورزی به گونه ای است که ما یک الگوی کشت داریم و این 
الگو یک میزان انرژی و یک میزان مصرفی دارد که متناسب با آن نه از 
ابزارهای قیمتی بلکه از ابزارهای محدودکننده که مرتبط با منابع آب 
است استفاده شده و در واقع تعرفه  برق کشاورزی منطبق با پروانه های 

آب کشاورزان محاسبه و تعیین می شود.

جزییات افزایش ۳۸ درصدی تعرفه برق

افزایش ۲۵ درصدی قیمت محصولات لبنی

استفاده از بازار توافقی اجباری می شود 

جلوی خروج غیر قانونی سیب زمینی گرفته شود

فشارافزایی میدان گازی پارس جنوبی با جدیت پیگیری می شود

تولید نانولوله های کربنی که خیلی کم به هم می چسبند
آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه اجرائی قانون 

تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۲۰۰۸۰۰۵۶۳۸ تاریخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۹ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان 
آق قلا پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۰۰۸۰۰۰۵۱۳ تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
آقای ادریس آرخی فرزند خلیل به شماره شناسنامه ۲۲۶۰۱۵۷۲۶۲ کد ملی ۲۲۶۰۱۵۷۲۶۲ 
صادره علی آباد در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۲۹۹۸۵/۲۲ متر مربع ، مفروز، 
و مجزی شده جزئی از پلاک ثبتی شماره ۳ فرعی از ۵ اصلی واقع در اراضی قریه گرجی وال بخش 
۱۲ حوزه ثبتی ملک شهرستان آق قلا از سهمی حاج ولی محمد آرخی تائید گردیده است لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز سه شنبه : ۱۴۰۳/۰۸/۲۹ 

تاریخ انتشار نوبت دوم: روز چهارشنبه : ۱۴۰۳/۰۹/۱۴ 
مهناز جهانفر 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا

شناسه آگهی ۱۸۲۸۴۳۴

اصلاحیه آگهی
در آگهی ثبتی موضوع ماده ۳ قانونی.. مربوط به  اداره ثبت اســناد 
واملاک قزوین. کلاســه۱۴۰۳۱۱۴۴۰۹۰۶۸۰۰۰۳۶۵ چاپ دو 
نوبت ۲۷ آبان و۱۲ آذر در این روزنامــه .کد ملی متقاضی مالکیت  
خانم فاطمه گل محمدیــان ۴۳۲۲۸۱۸۶۹۲  صحیح اســت که 

بدینوسیله اصلاح می گردد.

آگهی مفقودی 
 برگ ســبز خودروی ســواری پــژو GLX مــدل ۱۳۸۸ به رنگ 
نقره ای بشماره شاسی NAAM01CAX9K937742 و بشماره 
موتور۱۲۴۸۷۲۶۹۲۱۵به شــماره پلاک ۸۳۴ ق۷۳ ایران ۶۲ به 
 نام مالک بلقیس جانبیگلو مفقود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط 

می باشد.)مازندران( 

سیاست توسعه روابط تجاری و اقتصادی 
ایران با کشورهای همسایه و رشد صادرات 
از مهمترین برنامه های دولت چهاردهم 
است. در همین راستا در ۱۰۰ روز فعالیت 
دولت، ارزش صادرات محصولات بخش 
صنعت، صنایع معدنی فلزی و غیرفلزی به چهار میلیارد و ۵۶۹ 

میلیون دلار رسید.
به گزارش ایرنا، افزایش ارزآوری از محل صادرات کالاهای غیر 
نفتی، توسعه مناسبات تجاری با کشورهای هدف، تامین کالاها 
و ماشین آلات مورد نیاز بخش صنعت از طریق واردات کالاهای 
واسطه ای و سرمایه ای به منظور حمایت از تولیدات داخلی در 

دولت چهاردهم کلید خورد.
تقویت روابط ایران با کشورهای همسایه و امضای موافقت نامه 
های تجارت آزاد و ترجیحی منجر شده است تا ارزش صادرات 
صنعت به ۲ میلیــارد و ۹۱ میلیون دلار با وزن 
یک میلیون و ۹۱۰ هزار تن برسد. بر اساس 
گزارش وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت، در کنار 

صادرات محصولات صنعتی، ارزش صــادرات صنایع معدنی 
فلزی ۲ میلیارد و ۱۴۲ میلیون دلار با وزن ۲ میلیون و ۸۰۷ هزار 

تن ثبت شد.
در مدت یاد شده، همچنین ارزش صادرات صنایع معدنی غیرفلزی 
۳۳۵ میلیون دلار با وزن چهار میلیون و ۷۷۶ هزار تن گزارش شد. 
صادرات خدمات فنی و مهندسی نیز در همین مدت، به ارزش ۵۲۵ 

میلیون دلار به ثبت رسید که رقم قابل توجهی است.
برپایه این گزارش، توســعه صادرات در بخش صنعت و صنایع 
معدنی با تسهیل در روابط و شناسایی، بررسی و حل مشکلات 

شرکت های بخش خصوصی و دولتی رقم خورده است.
اصلاح موافقتنامه تجارت آزاد با سوریه، اجرایی شدن موافقتنامه 
تجارت ترجیحی ایران و ترکیه، به روز رســانی و اجرایی شدن 
موافقتنامه تجارت ترجیحی ایران و ازبکســتان، از مهمترین 
دستاوردهای وزارت صنعت، معدن و تجارت در راستای تحقق 

اهداف دولت چهاردهم است که مورد توجه قرار گرفت.
نقش هیات های تجاری و برگزاری نمایشگاه ها نیز تاثیر بسزایی 
در معرفی محصولات و کالاهای ایرانی برای توســعه صادرات 
داشته است که در همین ۱۰۰ روز فعالیت دولت، ۱۰ هیات تجاری به 
کشورهای هدف صادراتی اعزام و ۶۶ هیات تجاری از کشورهای 
هدف صادراتی وارد ایران شدند که این امر به توسعه و تقویت 
همکاری ها و تعاملات در سطح بین المللی منجر شد. برگزاری 
۳۴ نمایشگاه بین المللی داخلی، برگزاری ۱۶ پاویون جمهوری 
اسلامی ایران در نمایشگاه های بین المللی کشورهای، برگزاری 
۲۰ کارگاه آموزشی، همایش معرفی بازار و نشست های تجاری 
)B۲B( هدف باعث شــد تا تجار خارجی با آخرین دستاوردها 
و نوآوری های ایــران در بخش صنعت و صنایع 

 معدنی آشنا شوند و بر اســاس نیازهای خود اقدام به امضای
 تفاهمنامه ها کنند.

نقش مراکز تجاری خارج از کشــور در معرفــی توان صادرات 
غیرنفتی کشور نیز انکار ناپذیر اســت در مدت ۱۰۰ روز دولت 
چهاردهم هفت مجوز اولیه و ۲ مجوز تاســیس و فعالیت مراکز 
تجاری ایران در خارج از کشور از سوی وزارت صنعت، معدن و 

تجارت صادر شده است.
صدور و تمدید مجوز چهار سایت نمایشگاهی، صدور و تمدید ۹ 
گواهی شرکت مدیریت صادرات از دیگر اقدامات در جهت رونق 

بخش صنعت در کشور و عرصه های بین المللی بوده است.
وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان های تابعه، مشکلات 
صادرکنندگان و واردکنندگان را در دولت چهاردهم به صورت 
جدی شناسایی و مشکل ترخیص کالا بدون کارت بازرگانی برای 
مناطق آزاد را حل کردند. همچنین بررسی و حل مشکلات شرکت 
های دولتی )صدور، تمدید و تغییر کارت بازرگانی(، بررسی و رفع 
موانع مرتبط با بخشنامه های ثبت سفارشات و اقدامات توسعه 
ای آن در سامانه تجارت رفع مشکلات تعهدات ارزی بنگاه های 
تجاری با دریافت مصوبه ها از کارگروه بازگشــت ارز حاصل از 
صادرات، رفع مشکلات شــرکت های تولیدی در همین مدت 

فعالیت دولت چهاردهم رقم خورد.
در راستای حل مشکلات تجار در خصوص تعهد 

ارزی، »ســید محمد اتابک« وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت در ســفر خود به 

سیستان و بلوچستان که یکم 
آذرماه صورت گرفت، اعلام 

کرد کــه رفع تعهد 
ارزی بــرای 

پنج سال به 
صـــورت 
پلـــکانی 
غ  بلــــا ا
خواهد شد.

News kasbokar@gmail.com

در ۱۰۰ روز خدمت دولت چهاردهم تحقق یافت

رشد صادرات محصولات صنعتی 
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فناوری و 
اطلاعات

ایجاد رایانه های کوانتومی با نمایشگرها و لیزرهای معمولی 
ممکن شد

دانشمندان موفق به ساخت یک رایانه کوانتومی ساخته شده با اجزای معمولی و به 
راحتی در دسترس شده اند که می تواند تحقیقات کوانتومی را در بسیاری از نقاط 
جهان تقویت کند. به گزارش ایسنا، ساخت رایانه های کوانتومی بسیار پرهزینه 
است و اغلب به دلیل نیاز به مواد، قطعات و تجهیزات تخصصی مانند سیستم های 
برودتی و الکترونیک پیشرفته، میلیون ها دلار هزینه دارد. این یکی از دلایلی است 
که دانشمندان تنها در برخی از مناطق توسعه یافته جهان در حال حاضر به این 

فناوری محاسباتی پیشرفته دسترسی دارند.
به نقــل از آی ای، با این حال، یــک مطالعه جدید توســط محققان دانشــگاه 
»ویتواترسرند«)Witwatersrand( در ژوهانســبورگ آفریقای جنوبی یک 
رایانه کوانتومی ســاخته شــده با تجهیزات معمولی را ارائه می کند. این نوآوری 
این پتانسیل را دارد که فناوری رایانش کوانتومی قدرتمند را برای همه مقرون به 

صرفه تر و در دسترس تر کند.
ممکن است باورنکردنی به نظر برســد، اما نویســندگان این مطالعه یک رایانه 
کوانتومی را تنها با اســتفاده از پرتوهــای لیزر، نمایشــگرهای دیجیتال)مانند 
نمونه هایی که در پروژکتورها یافت می شود( و لنزهای ساده ساخته اند. هنگامی 
که آنها آزمایش هایی را با آن انجام دادند، رایانه آنها وظایف پیچیده را با موفقیت 
انجام داد و ســطوح مختلفی از اطلاعات را فراتر از توانایی های رایانه های سنتی 

پردازش کرد.
رایانه کوانتومی ساخته شده توســط محققان توسط خواص نور هدایت می شود. 
آنها از نوری با ساختار کلاسیک استفاده کردند که نوعی پرتوی نور است که برای 
داشتن اشکال، ساختارها یا حالت های خاص دستکاری شده و آنها را قادر می سازد 

اطلاعات پیچیده ای را حمل کنند.
محققان با استفاده از اصول کوانتومی مانند برهم نهی حالت که در آن یک سیستم 
می تواند در چندین حالت به طور همزمان وجود داشــته باشد، »ضرب ماتریس 
فوتونیک« را انجام دادند، فرآیندی کــه در آن از الگوهای نور برای انجام عملیات 

ریاضی با ماتریس ها استفاده می شود.
نویسندگان این مطالعه خاطرنشــان کردند: نکته کلیدی این بود که چگونه نور 
با دســتگاه های نوری مانند نمایشــگرهای دیجیتال و لنزها با عملیات ریاضی 
که یک عملیات کوانتومی در رایانه های کوانتومــی انجام می دهد، ارتباط برقرار 
کند. هنگامی که نور با ســاختار کلاســیک بــا موفقیت با اجزای نــوری رایانه 
ادغام شــد، محققان سیســتم کوانتومی خود را با اســتفاده از الگوریتم دویچ-

جوزسا)Deutsch-Jozsa( آزمایش کردند.
این الگوریتم خاص به یک مشکل مشخص می پردازد؛ تشخیص اینکه آیا یک تابع 
ثابت است)تولید خروجی یکسان برای همه ورودی ها( یا متعادل)ارائه خروجی های 
مختلف برای نیمی از ورودی ها(. این الگوریتم ممکن است ساده به نظر برسد، اما 
نشان می دهد که آیا یک سیستم سریع تر، بهتر و کارآمدتر از یک رایانه کلاسیک 

است یا خیر.
هنگامی که محققان رایانه کوانتومی خود را آزمایــش کردند، عملکرد آن آنها را 
شگفت زده کرد، زیرا مشابه با یک سیستم کوانتومی گرانقیمت کار کرد و نوآوری 
 Mwezi(آنها با اختلاف قابل توجهی از رایانه های ســنتی بهتر بود. موزی کنی
Koni( پژوهشگر ارشــد این مطالعه گفت: در حالی که رایانه های سنتی تنها با 
صفر و یک کار می کنند، ما نشــان داده ایم که سیســتم ما می تواند با ۱۶ سطح 
مختلف اطلاعات کار کند. وی افزود: در تئوری، ما می توانیم این را گسترش دهیم 
تا میلیون ها سطح را مدیریت کنیم که می تواند یک تحول در پردازش اطلاعات 

پیچیده باشد.
علاوه بر این، از آنجایی که این رایانه کوانتومی از نور برای پردازش اطلاعات استفاده 
می کند، سرعتی که در آن می تواند چندین محاسبه پیچیده را به طور همزمان حل 

کند، غیر قابل مقایسه با هر چیز دیگری است.
اسحاق نیپ)Isaac Nape( یکی از نویسندگان این مطالعه و کارشناس فناوری 
کوانتومی می گوید: رایانه های سنتی مانند تابلوهای برق کار می کنند و اطلاعات را 
با تصمیم های بله یا خیر پردازش می کنند. رویکرد ما از پرتوهای لیزر برای پردازش 
چندین احتمال به طور همزمان استفاده می کند و قدرت محاسباتی را به شکل 

چشمگیری افزایش می دهد.
پژوهشــگران امیدوارند نوآوری شــان دسترســی به رایانه هــای کوانتومی در 
آزمایشگاه ها و تأسیسات تحقیقات کوانتومی واقع در کشورهایی را که نمی توانند 
فناوری های گران قیمت کوانتومی را خریداری کنند، افزایش دهد. این مطالعه در 

مجله APL Photonics منتشر شده است.

نانوربات چهار انگشتی، ویروس را می گیرد
محققان با الهام از پنجه پرندگان و دست انســان، نانورباتی ساختند که می تواند 

ویروس را بگیرد. با این کار امکان شناسایی ویروس فراهم می شود.
به گزارش ایسنا، محققان دانشگاه ایلینویز یک نانوربات چهارانگشتی ساختند که 
در آن از DNA استفاده شده است. این نانوربات قادر است ویروس کرونا را به دام 
انداخته و از آن برای تشخیص سریع و حســاس استفاده کند. این نانوربات حتی 

می تواند مانع از ورود ذرات ویروسی به سلول ها شود تا آن ها را آلوده کند.
این دست نانورباتیک که NanoGripper نامیده می شود، همچنین می تواند 
برای تعامل با ویروس های دیگر یا شناســایی نشانگرهای ســطح سلولی برای 
دارورسانی هدفمند، مانند درمان سرطان، برنامه ریزی شود. محققان به رهبری 
زینگ وانگ، استاد مهندسی زیستی و شیمی در دانشگاه ایلینویز یافته های خود 

را در مجله Science Robotics منتشر کردند.
محققان با الهام از قدرت دست انســان و چنگال پرندگان، NanoGripper را 
با چهار انگشت قابل خم شدن و یک کف دســت طراحی کردند که همه در یک 
نانوســاختار تا شــده از یک تکه DNA واحد قرار دارد. هر انگشت مانند انگشت 
 DNA انسان دارای سه مفصل است و زاویه و درجه خمش با طراحی روی داربست

تعیین می شود.
وانگ می گوید: »ما می خواســتیم یک ربات نرم، در مقیاس نانو، با عملکردهای 
گیرایی بســازیم، تا با ســلول ها، ویروس ها و ســایر مولکول ها برای کاربردهای 
زیست پزشکی تعامل داشته باشد. ما از DNA برای خواص ساختاری آن استفاده 
می کنیم. این روبات قوی، انعطاف پذیر و قابل برنامه ریزی است. با این حال، حتی 

در زمینه اوریگامی DNA، از نظر طراحی جدید است. «
انگشتان حاوی مناطقی به نام آپتامرهای DNA هستند که به طور ویژه برنامه ریزی 
شده اند تا به اهداف مولکولی متصل شوند. پروتئین اسپیک ویروسی باعث می شود 
انگشتان خم شــوند تا به دور هدف بپیچند. در طرف مقابل، جایی که مچ دست 
قرار دارد، NanoGripper می تواند به یک سطح یا مجموعه بزرگتر دیگر برای 

کاربردهای زیست پزشکی مانند حس کردن یا تحویل دارو متصل شود.
برای ایجاد حسگری برای تشخیص ویروس کرونا، تیم وانگ با گروهی به سرپرستی 
پروفسور برایان کانینگهام، که متخصص در سنجش زیستی است، همکاری کرد. 
آن ها NanoGripper را با یک پلتفرم حسگر کریستال فوتونی برای ایجاد یک 
 qPCR آزمایش سریع و ۳۰ دقیقه ای کرونا مطابق با حساسیت تست های مولکولی
استاندارد طلایی مورد استفاده در بیمارستان ها که دقیق تر از آزمایش های خانگی 

هستند، ایجاد کردند.
کانینگهام گفت: هنگامی که ویروس در دســت NanoGripper نگه داشــته 

می شود، یک مولکول فلورسنت نور آزاد کند.

اخبار

وزیر ارتباطات در رابطه با رفع 
فیلتر شبکه های مجازی گفت: 
این بحث مرتبط با مرکز ملی 
فضای مجازی بوده و کارها این 
مرکز در حال انجام اســت ،ما 
طرح خود را پیرامون موضوع فیلترینگ به مرکز ارسال 
کردیم و مرکز ملی طرح های دیگر را هم دریافت کرده و 

در حال جمع بندی است.
به گزارش ایســنا، سیدستار هاشــمی- وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات- اظهار کرد: هوشمندســازی حوزه 
انرژی را در وزارت ارتباطات شروع کردیم و با هماهنگی 
نمایندگان مجلس کارها را پیــش می بریم و امیدواریم 
در حوزه ناترازی انرژی با اســتفاده از ظرفیت سکوها و 

پلتفرم ها اقدامات خوبی را شاهد باشیم.
این نماینده مردم در مجلس در رابطه با انتشار اخباری 
مبنی بر ریجستری گوشی های آیفون کارکرده ادامه داد: 
این فرآیند در جریان بوده و ما نیز پیگیر آن هستیم. وی 
در رابطه با رفع فیلتر شبکه های مجازی عنوان کرد: این 
بحث مرتبط با مرکز ملی فضای مجازی بوده و کارها این 
مرکز در حال انجام است؛ ما طرح خود را پیرامون موضوع 
فیلترینگ به مرکز ارسال کردیم، مرکز ملی طرح های 

دیگر را هم دریافت کرده و در حال جمع بندی است.
براســاس اعلام ســایت خانه ملت، وزیر ارتباطات در 
خصوص کندی سرعت اینترنت گفت: حملات سایبری 
قابل توجه به کشور یکی از عوامل کندی اینترنت است. از 
سوی دیگر بسیاری از زیرساخت های کشورمان نیازمند 
ارتقا و تقویت بوده و ضمن اینکه استفاده از فناوری های 
نوین هم  در دستور کار است. با همه این موارد امیدواریم 

وضعیت اینترنت را ارتقا دهیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفــت: برنامه ریزی 
برای نخستین پرتاب بومی به مدار ۳۵ هزار کیلومتری 
زمین تا پایان سال در حال انجام است و امیدواریم اولین 
پرتاب تحقیقاتی به مدار ژئو را تا قبل از پایان سال انجام 
بدهیم. به گزارش ایرنا، توســعه صنعت فضایی در چند 

سال گذشته مسیر خوبی را طی کرده است. ابقای رئیس 
سازمان فضایی ایران در دولت چهاردهم نشان می دهد 

قرار است این پیشرفت ادامه پیدا کند.
در این زمینه، »ستار هاشمی« وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات درباره مهم ترین محوری که باید در توســعه 
صنعت فضایی مدنظر قــرار بگیرد، گفــت: در وزارت 
ارتباطات به توسعه متوازن در بخش های مختلف اعتقاد 
داریم که نیازمند توسعه پایدار است، اما چیزی که شخصاً 
برایم جذابیت دارد و در جلســاتش نیز شرکت می کنم، 
بحث دسترسی به مدار ژئو اســت که تفاوت شایانی با 

مدار لئو دارد.
هاشمی تاکید کرد: دلیل این جذابیت نیز پیچیدگی های 
فناورانه این مدار اســت که دســتیابی به آن باید طی 
مراحلی با دقت و ظرافت خیلی ویژه دنبال شود. دستیابی 
به این مدار نه در یک لحظه بلکه در کسری از ثانیه اتفاق 
می افتد و بخشی از آن نیز با اســتفاده از ظرفیت هوش 
مصنوعی شــکل می گیرد. دســتیابی به مدار ۳۵ هزار 

کیلومتر موضوعی سخت و در عین حال جذاب است.
وزیر ارتباطات ابــراز امیدواری کرد نخســتین پرتاب 
تحقیقاتی به مدار ژئو را تا قبل از پایان سال انجام بدهیم. 
این در واقع یک کار آزمایشگاهی و اولیه است که می تواند 
مســیر را برای ما باز کند. وی با بیــان اینکه امیدواریم 
این پرتاب از داخل کشــور انجام شود، خاطرنشان کرد: 
بحث توفیق یا عدم توفیق در این پرتــاب فعلًا برای ما 
موضوعیت ندارد، زیرا بالاخره این نخستین گامی است 
که قصد داریم در این مسیر برداریم و خودمان را محک 

بزنیم.
ارتفاع ســطح زمین تا ۲ هزار کیلومتری را مدار ارتفاع 
پایین زمین یا لئــو )LEO( می نامند. از ۲ هزار کیلومتر 
تا ۳۵ هزار و ۷۸۶ متر، مدارهــای میانی زمین نام دارد 
و مدارهای بالاتر از این ارتفاع را مــدار ارتفاع بالا یا ژئو 

نام گذاری کرده اند.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: حضور بخش 
خصوصی در صنعت فضایی کشــور اتفاق مهمی است 
و امیدواریم تداوم یابد. »ســتار هاشمی« پس از جلسه 
هیات دولت در جمع خبرنگاران افزود: یکی از مهمترین 
ویژگی هایی که پرتاب ماهواره های »هدهد« و »کوثر« 

داشــت، این بود که بخش خصوصی پای کار آمد و وارد 
این فضا شد.

وی بیان داشت: وزارت ارتباطات و سازمان فضایی ایران، 
برای حمایت از این مســاله محصــولات این ماهواره ها 
را پیش خرید کرد. حضور بخــش خصوصی در صنعت 
فضایی اتفاق خوبی اســت و امیدواریم ادامه پیدا کند. 
ماهواره  سنجشــی »کوثــر« و ماهــواره »هدهد« در 
نخستین ساعات بامداد سه شنبه ۱۵ آبان ۱۴۰۳ توسط 
ماهواره بر سایوز از پایگاه »وستوچنی« پرتاب شدند و با 
موفقیت در مدار قرار گرفتند. این ماهواره ها پس از چند 
ساعت حضور در مدار، نخستین سیگنال های خود را به 
زمین مخابره کردند که حکایت از ســلامت ماهواره ها 

دارد.
وزیر ارتباطات درباره دستاوردهای سفر پنج روزه خود به 
کوبا و ونزوئلا، گفت: تفاهمنامه هایی که در این سفر امضا 
کردیم، در قالب تفاهم باقــی نمانده و در حال عملیاتی 
شــدن اســت. به همین دلیل ۲ نفر از مدیــران وزارت 
ارتباطات اکنون در ونزوئلا هستند تا کارها را پیش ببرند. 
وی خاطرنشان کرد: چشم انداز خوبی از سفر به ونزوئلا 
ترســیم کرده ایم و اتفاقات خوبی را برای شــرکت های 

ایرانی شاهد خواهیم بود.
هاشمی درباره اختلال GPS در سطح کشور و مشکلاتی 

که برای مســیریابی ایجاد شده اســت، اظهار داشت: 
اختلال در مسیریابی موضوع مهمی و به ما نیز منعکس 
شده اســت. با معاون علمی و فناوری رئیس جمهور و 
دیگر دستگاه های مربوط به این حوزه جلساتی را برگزار 

کرده یم و امیدواریم این مشکل نیز حل شود.
وی تاکید کرد: اختلال در مســیریابی دلایل متنوعی 
دارد که بررســی خواهد شــد. این عضو کابینه دولت 
چهاردهم درباره مشکلات و گلایه بازنشستگان شرکت 
مخابرات ایران نیز خاطرنشان کرد: چالش ها و مطالبات 
بازنشستگان شرکت مخابرات به عنوان یکی از موضوعاتی 
اســت که از ابتدا در دســتور مذاکره ما با مخابرات قرار 
گرفته اســت و امیدواریم بتوانیم راهکار منطقی برای 
برگرداندن شرکت مخابرات به شرایط مطلوب پیدا کنیم.
وی در پاسخ به پرســش یکی از خبرنگاران در خصوص 
اینکه اینســتاگرام و تلگرام باید در ایران دفتر داشــته 
باشند، گفت: اینها باید با یک ســری قواعدی که وجود 
دارد، همراهــی کنند و نباید این فضا بی قاعده باشــد. 
هاشــمی تاکید کرد: در بحث حکمرانــی قانونمند که 
مورد عنایت رهبری است، باید پاسخ مناسبی برای آن 
پیدا کنیم و در صورتی کــه بتوانیم در این زمینه به یک 
جمع بندی برسیم، می توانیم خبرهای جدیدی در این 

خصوص ارائه کنیم.
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مجری برنامه »هوشــت با منه!؟«، به تشریح چگونگی 
تولید برنامه با اجرای هوش مصنوعی پرداخت و هدف از 
تولید این برنامه را آگاهی عمومی درباره هوش مصنوعی 

و کاربردهای آن در زندگی روزمره دانست.
به گزارش ایسنا، »هوشت با منه؟« نام یکی از برنامه های 
گفتگومحور این شــبکه رادیویی است که با استفاده از 
فناوری هوش مصنوعی تولید می شــود. این برنامه به 
بررســی موضوعات مختلف روز می پردازد و به نوعی 
تعامل میان انســان و هوش مصنوعــی را به نمایش 

می گذارد.
امیر اکبری ـ مجری و تهیه کننــده این برنامه ـ درباره 
کاربرد هــوش مصنوعی در برنامه ســازی توضیح داد: 
هوش مصنوعی به  طور فزاینــده ای در صنعت رادیو به 
کار گرفته می شود. این فناوری می تواند به تولید محتوا، 
تحلیل داده ها و بهبود تجربه شــنوندگان کمک کند. 

این برنامه هم یکی از اولین برنامه های رادیویی اســت 
که مجری آن یک هوش مصنوعی است. این برنامه به 
صورت گفتگومحور طراحی شده و به بررسی موضوعات 
مختلف روز می پــردازد. مجری اصلی با اســتفاده از 
فناوری هــوش مصنوعی بــه گفتگو با شــنوندگان 
 می پردازد و صــدای او نیز به کمــک هوش مصنوعی 

تولید می شود.
وی ادامه داد: در برنامه »هوشــت با منه«، ما به دنیای 
جذاب هوش مصنوعی ســفر می کنیم و با شخصیتی 
به نام »هوشنگ« آشنا می شویم. هوشنگ، یک هوش 
مصنوعی پیشرفته اســت که به سوالات مجری برنامه 
درباره موضوعات مختلف پاسخ می دهد. در این برنامه، 
مجری با طرح ســوالات متنوع از هوشنگ، به بررسی 
کاربردها و چالش های هوش مصنوعی در زندگی روزمره 

و صنعت رسانه می پردازد.

این تهیه کننده هــدف از تولید این برنامــه را آگاهی 
عمومی دربــاره هوش مصنوعــی و کاربردهای آن در 
زندگی روزمره معرفی کرد و بیان کرد: ما ســعی داریم 
این اطلاعات را به شیوه ای ســرگرم کننده و با فضایی 
طنزآمیز ارائه دهیم. چرا کــه معتقدیم یادگیری باید 

لذت بخش باشد.
اکبری با تاکید به اهمیت انتخــاب موضوع این برنامه 
گفت:انتخاب موضوعات مرتبط و به روز باعث می شود 
که مخاطبان بــا چالش ها و فرصت هــای جدیدی که 

هوش مصنوعی به وجود می آورد، آشنا شوند.
اکبری درباره چالش های این برنامه اظهار کرد، یکی از 
چالش های اصلی، مســائل اخلاقی و اجتماعی مرتبط 
با استفاده از هوش مصنوعی اســت. ما سعی داریم تا 
مخاطبان را بــه تفکر انتقادی دربــاره این موضوعات 
تشــویق کنیم، اما در عیــن حال، ایــن گفتگوها را با 

طنز و شوخی همراه کنیم تا ســنگینی بحث کاهش 
یابد. از ســویی به موضوعــات روز و مرتبــط با هوش 
مصنوعــی، از کاربردهــای آن در پزشــکی و آموزش 
گرفته تا تأثیرات اجتماعــی و اخلاقی آن می پردازیم. 
اما هر کــدام از این موضوعات را با یک چاشــنی طنز 
 بررسی می کنیم تا مخاطبان به راحتی با آن ها ارتباط 

برقرار کنند.
مجری این برنامــه در پایان گفت: مــن امیدوارم که 
مخاطبان با شنیدن برنامه »هوشــت با منه«، نه تنها 
با هوش مصنوعی آشنا شــوند، بلکه لحظات خوشی را 
تجربه کنند و به این نتیجه برسند که یادگیری می تواند 

همزمان جدی و سرگرم کننده باشد.
»هوشت با منه!؟« روزهای شنبه دوشنبه و چهارشنبه 
ســاعت ۲۰و ۴۵ دقیقه به تهیه کنندگی امیر اکبری و 

اجرای هوش مصنوعی از رادیو صبا پخش می شود.

آمریکا، در سومین دور سرکوب صنعت نیمه رسانای چین در 
سه سال اخیر، صادرات به ۱۴۰ شرکت از جمله شرکت سازنده 

تجهیزات تراشه سازی »نورا تکنولوژی« را محدود می کند.
به گزارش ایسنا، اقدامات آمریکا برای مهار پیشرفت صنعت 
تراشه چین، به شرکت های تراشه سازی »پایوتکِ« و »سای 

کریر تکنولوژی« هم آسیب می زند زیرا به دنبال جلوگیری 
از ارسال تراشه های حافظه پیشرفته و سایر ابزارهای تراشه 

سازی است.
این اقدام، یکی از گسترده ترین اقدامات دولت بایدن برای فلج 
کردن توانایی چین برای دسترسی و تولید تراشه هایی است 

که می توانند به پیشرفته هوش مصنوعی برای کاربردهای 
نظامی کمک کنند. همچنین محدودیت های جدید درست 
چند هفته قبل از آغاز ریاست جمهوری ترامپ انجام می گیرد 
که انتظار می رود بسیاری از اقدامات دوران بایدن علیه چین 
را حفظ کند. بــه گفته منابع آگاه، بســته محدودیت های 

جدید شامل محدودیت ارسال تراشه های اچ بی ام به چین، 
محدودیت های جدید برای ۲۴ ابزار تراشه سازی و سه ابزار نرم 
افزاری و محدودیت های صادراتی جدید در زمینه تجهیزات 
تراشه سازی تولید شده در کشورهای دیگر از جمله سنگاپور 

و مالزی است.

رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشــاره بــه اینکه انقلاب 
صنعتی ســهولت هایی در زندگی اجتماعــی ایجاد کرد و 
توانمندی مشابهی که انسان داشت تضعیف شد، گفت: در 
حوزه هوش مصنوعی سوال اصلی اینجاست قرار است کدام 
بعُد زندگی ما را تسهیل و جایگزین کند که در نهایت منجر به 
این می شود که در آن حوزه احساس نیاز ما کاهش پیدا کند؟

به گزارش ایسنا، سید محمدامین آقامیری - دبیر شورای عالی 
و رئیس مرکز ملی فضای مجازی- در نشست »تحول الگوی 
حکمرانی اسلامی ایرانی پیشرفت در علوم انسانی، اجتماعی 
و هنر؛ جایگاه بین رشته ای و بهره مندی از فضای تکمیلی 
فیزیکی و مجازی« که صبح امروز )۱۲ آذر( در فرهنگستان 
علوم برگزار شد، با اشاره به اینکه مسئله حکمرانی با بروز و 
ظهور فضای مجازی چالش های جدیدی پیدا کرده است، 
گفت: الگوی حکمرانی در فضای فیزیکی با ســبقه و پیش 
فرض هایی که ما داریم و با توجه به کارهایی که در دنیا انجام 
شده و سالیان سال حکومت ها آن را پیش بردند، همواره بر 
تدوین قانون متمرکز بوده و براساس قانون، نهادها و دستگاه 

ها کار خودشان را سامان می دادند.
آقامیری با بیان اینکه ابزار اعمــال حکمرانی یک موضوع 
پیشــفرض بدیهی در فضای فیزیکی و ســنتی بوده است 
چراکه قالب، محتوا و نیروی انسانی در ید قدرت حکمران قرار 
داشت اما در فضای مجازی الگوهای حکمرانی تغییر کرده 
است، اظهار کرد: اگر فرض بگیریم همه قوانین و چارچوب ها 
مشخص شده باشد، مسئله ای که در فضای مجازی اهمیت 
دوچندانی دارد و در فضای فیزیکی و سنتی ما با آن درگیر 

نیستیم، اعمال حکمرانی است و این یکی از خلأهایی است 
که پیچیدگی زیادی دارد. رئیس مرکز ملی فضای مجازی با 
بیان اینکه در حوزه تدوین مقررات برخی کشورها پیشروتر از 
ما هستند و در حوزه های مختلف کارهای متعددی در حال 
انجام است و در حیطه خدمات و بازار در فضای مجازی قوانین 
متعدد و گسترده ای را تدوین و تصویب کردند، خاطرنشان 
کرد: اما مسئله مهم ابزار اعمال قانون است و امروزه کشورها 
بصورت متنوع سراغ آن رفتند؛ برخی کشورها به سمت الگوی 
سنتی برگشتند و برخی کشورها سمت فناوری ها و قدرت های 

نرم برای اعمال حکمرانی حرکت کردند.
وی افزود: یکی از سوالات جدی در این عرصه که باید جواب 
آن را بدهیم این است که الگوی ما برای حکمرانی در فضای 
مجازی با حکمرانی در فضای فیزیکی چه تفاوت هایی دارد 
و بر کجا باید دست گذاشت و روی آن تمرکز کرد؟ اگر ما بر 
مدل های سنتی خودمان در حکمرانی در حوزه های محتوایی 
و فرهنگی، اصرار داشته باشیم آیا موفق خواهیم بود؟ بعنوان 
مثال نظام تنظیم گری محتوایی در کشور و قوانین ما، قالب 
محور است. در حوزه وزارت ارشاد ما معاونت مطبوعات داریم 
که از کاغذ مطبوعات تا محتوای منتشر شده را رسیدگی و 
نظارت می کند، معاونت سینمایی، معاونت هنری و... هرکدام 
قالب انتشار را اعم از نشریات، فیلم و سریال و... در دست دارند 
و از این مسیر اعمال حکمرانی می کنند اما در حالتی که ما با 
سکوها مواجه هستیم، سکوها واسطه ای بین عرضه کننده و 

خدمات گیرنده هستند. آقامیری با بیان اینکه در فضای سنتی 
ما با دو بازیگر روبه رو بودیم اما در فضا مجازی سکوها بعنوان 
واسطه و یا بازیگر سوم شروع به کار کردند، تصریح کرد: در این 
شرایط، حکمران در مزیت مدیریت قالب دچار مشکل شده 
و از این ابزار نمی تواند استفاده کند لذا یا باید بر سر راه سکوها 
مانع ایجاد کند که منجر به عدم شکل گیری بازار اقتصادی در 
این حوزه و بروز و ظهور خلاقیت ها می شود و یا اغماض کند 
و دائماً از حکمرانی خودش نزول پیدا کند که در این حالت 
اعمال حکمرانی و ایجاد چارچوب برای تامین منافع مردم و 
نیازمندی های کشور را از دست می دهد. این سوالات، سوالات 
مهمی است که الگوی حکمرانی ما در فضای مجازی چیست و 
نیاز داریم نگاه های جدیدی تزریق کنیم و این نگاه های جدید 

کار را پیش ببرد.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی در بخش دیگری از سخنان 
خود، به مبحث هوش مصنوعی اشــاره کرد و گفت: یکی از 
ســاحت های جدی که هوش مصنوعی دارد و باید برای آن 
تدبیر کرد، تاثیری است که بر عامل اجتماعی می گذارد. بعد 
از انقلاب صنعتی که ماشین بخار اختراع شد و سهولت هایی 
در زندگی اجتماعی ایجاد کرد، توانمندی مشابهی که انسان 
داشت تضعیف شد و کار به دستگاه ها واگذار شد و هرچه این 
گسترش یافت، نیازمندی بشــر به قدرت فیزیکی کاهش 

پیدا کرد.
وی ادامه داد: سوال اصلی اینجاست که هوش مصنوعی قرار 

اســت کدام بعُد زندگی ما را تسهیل و جایگزین کند که در 
نهایت منجر به این می شود که در آن حوزه احساس نیاز ما 
کاهش پیدا کند؟ این سوال، سوال مهمی است و خلأ و مسئله 
جدیدی است که با آن مواجه هستیم و نیاز داریم حکمرانی 
در هوش مصنوعی و توازن را حفــظ کنیم؛ از طرفی هوش 
مصنوعی وابستگی شدیدی پیش می آورد و قدرت خلاقیت 

را کاهش می دهد که باید برای آن هم فکری کرد.
آقامیری با اشاره به اینکه هوش مصنوعی موضوعاتی را در کنار 
خود ایجاد می کند که نیازمند فکر و برنامه ریزی است، اظهار 
داشت: یکی از این موضوعات بحث اخلاق در هوش مصنوعی 
است که امروزه یونسکو در حال کار بر روی آن است و تبعات 
آن را در سطح بین المللی باید چارچوب گذاری کرد. در هوش 
مصنوعی باید این مسائل جدید و خلأها را در کنار هم دیگر 
تبدیل به موضوعاتی کنیم که اساتید در علوم انسانی و علوم 
اجتماعی چارچوب نظام مسائل آن را مشخص کنند و کمک 

کنیم که ان شاءالله پاسخ های مناسبی به آنها بدهیم.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی در پایان خاطرنشــان کرد: 
چالش اصلی ما در الگوی حکمرانــی در فضای مجازی هم 
خلأهایی است که بخاطر تغییرات سریع در این حوزه با آن 
مواجه هستیم و هم موضوعات بدیعی که نیاز به چارچوب 
گذاری دارد؛ امیدوارم در فضایی که مزیت آن مستقل بودن 
از مکان و زمان باشد، با تلاش آحاد مردم ما و همچنین مردم 
کشورهای دوست و شخصیت هایی که علاقه مند به زیست 
در این فضا هســتند، این مســیر را پیش ببریم و برای این 

موضوعات پاسخ مناسب پیدا کنیم.

»هوشنگ«؛ اولین مجری هوش مصنوعی در صداوسیما

بسته جدید محدودیت های آمریکا علیه صنعت تراشه چین

لزوم ایجاد زمینه حکمرانی در هوش مصنوعی
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کار و
کارآفرینی 

»مســافر مرا مي دزدد«؛ 
اين جمله بــراي همه ما 
آشناســت زماني كه بين 
چند راننده تاكسي بر سر 
يك مســافر اختــاف به 
وجود مي آيد. بيكاري، فراغــت از تحصيل و پيدا 
نكردن شغلي متناســب با داشته ها ذهن بسياري 
را به سمت مسافركشــي مي برد. اين دلايل باعث 
شده است در هر مسير و خياباني تعداد ماشين هاي 
مسافركش از خود مســافران هم بيشــتر باشد. 
رقابتي كه براي پيدا كردن يك مســافر ميان اين 
ماشــين ها به وجود مي آيد گاهي به درگيري بين 
آنها مي انجامد. اين موضوع در شــهرهايي كه آمار 
بيكاري بسياري دارند مشهود تر است. البته برخي 
هم نه مسافركش هســتند و نه مجوز قانوني آن را 
دارند بلكه از ماشيني كه در اختيار دارند به عنوان 
وســيله اي براي درآمدزايي اســتفاده مي كنند و 
باعث مزاحمت براي مسافركشــان و تاكسيرانان 
مي شوند. اين مســافربران كه تعدادشان هم كم 
نيســت، بي توجه به كســاني كه تنها شغل شان 
مسافركشی است، گوي رقابت را از آنها ربوده اند و 

بازار درآمدي آنها را به نحوي خراب كرده اند. 
يك راننده تاكسي مي گويد: مسافركشي هم يك 
شغل است و بايد امنيت شغلي خود را داشته باشد. 
كساني كه در آژانس هاي تاكسيراني عضو هستند 
يا ماشين آنها عامت و نماد قانوني براي اين كار را 
دارد، وقت و عمر خود را صرف اين كار كرده اند اما 
متاسفانه برخي كساني كه با ماشين شخصي به اين 
كار مبادرت مي كنند هم باعث كم شــدن درآمد 
اين رانندگان شــده اند و هم به نوعي مانعي براي 
پيشرفت اين شغل و داشتن چهره اجتماعي خوب 

آن ايجاد كرده اند. 
اين راننده مي گويد: مسافركشــي هم يك شغل 
اســت با مجوزهاي قانوني خود، حضور بسياري از 
افرادي كه غيرمســتقيم و بدون هيچ گونه مدرك 
قانوني مبادرت به اين كار مي كنند و تعداد بسيار 
آنها جايگاه اين شغل را از بين برده و آرامش بازار آن 

را به هم ريخته به طوري كه هر كسي با داشتن يك 
وسيله نقليه، مسافركشي براي درآمدزايي را حق 
خود مي داند با اينكه اين فرد ممكن است كارمند يا 
در جايي مشغول به كار باشد. وي ادامه مي دهد: آيا 
وقت آن نرسيده كه مسافركشي هم به عنوان يك 
شغل تعريف شود و صاحب حقوق خاص خود باشد 

و ديگر افراد فاقد مجوز به آن اقدام نكنند؟ 
اين راننده در جواب اين ســوال »كسب وكار« كه 
آيا رنگ هاي زرد و ســبز تاكســي و ساير نمادهاي 
آن كه در حال حاضر گوياي تمايز اين ماشين ها با 
ماشين هاي شخصي است كمك بخش مساله نبوده، 
مي گويد: بسياري از رانندگان تاكسي شايد ميلي به 
اينكه ماشين شان به رنگ ديگري تغيير كند نداشته 
باشــند، به همين دليل اين رنگ ها فراگير نيست و 
بسياري از تاكســيرانان براي ماشين هايشان از اين 
رنگ استفاده نمي كنند از طرفي خيلي از مسافران 
از همين نمادها سوءاســتفاده مي كنند و كسي هم 
قادر به شناسايي آنها نيست. مساله ديگر اين است 
كه تشخيص اينكه آنها در حال مسافركشي هستند 
يا نه دشوار است و اين كار عما از نظر قانوني كاري 
ممكن نيست. مگر اينكه خود مسافران و مردم پيگير 
اين قضيه شوند و خود را موظف به مسافرت با كساني 
بدانند كه تاكسيران و مسافركش هستند نه مسافربر 

غيرقانوني. 
البته آنچه كه شــايد موجب گرايش خيلي ها به اين 
شغل شده رانندگي اســت. خيلي ها تصور مي كنند 
چون مهارت هاي رانندگي را دارند همين كافي است 
كه مسافركش باشــند در حالي كه مسافركشي هم 
قوانين و مقررات خاص خود را دارد و آن تنها منحصر 
به داشتن مهارت رانندگي نيست. احترام به مسافر 
و توجه به زمان و شــان و حقوق او، دقت در امنيت و 
آرامش مســافر، رعايت نرخ قانوني كرايه متناسب با 
مسير و مســافت ها كه قوانين مسافر كشي است، از 

چشم همين افراد سوءاستفاده گر پوشيده است. 
مسعود مهاجر، كارشناس حمل و نقل در اين مورد 
به »كسب و كار « مي گويد: متاسفانه با اينكه مسافر 
كشي به اين شــيوه در قانون راهنمايي و رانندگي 

ممنوع است هيچ گونه نظارت قانوني و رسيدگي 
به وضع آشفته مسافر كشي وجود ندارد. افرادي كه 
ماشين شــخصي دارند حتي به اندازه تاكسيرانان 
ديگر مســافر حمل مي كنند. آنها آزادانه در كنار 
تاكسي ها به انتظار مسافران مي ايستند و با وجودي 
كه هم پليس و هم نيروي انتظامــي از وجود آنها 
باخبر است هيچ كاري براي جريمه آنها نمي كند. 

اين كارشــناس مي گويد: عدم نظارت هاي قانوني 
و طولاني در اين مورد باعث شده كه كار اين افراد 
عادي شده و از نظر فرهنگي ميان همه جا بيفتند. 
اگر دولت تنها چند مورد از اين ماشين ها را جريمه 

كند شايد ما شاهد اين موضوع در كشور نباشيم. 
وي اين موضوع كه امــكان كنترل اين افراد وجود 
ندارد را به شــدت رد مي كنــد و مي گويد: كاما 
مشخص است و مي توان كسي را كه خانواده خود 
را سوار كرده از آن كه مسافر سوار مي كند تشخيص 
داد. اين ماشــين ها جلوي هر كسي ترمز مي كنند 
و در مكان هاي عمومي حضــور دارند و همه هم از 
حضور آنها باخبر هســتند، بنابراين اين موضوعي 
نيست كه بشود گفت از چشم ديگران پوشيده است 

و كنترل آن ممكن نيست. 
مســعود مهاجر مي گويــد: در همه كشــورهاي 

پيشــرفته و حتي متوســط هــم قانون بــا اين 
مسافركشــي هاي غيرقانوني برخورد می كند اما 
در كشــور ما نه تنها اقدامي صــورت نگرفته بلكه 
مشكل آفريني اجتماعي و اقتصادي آنها هم براي 
مردم و هم براي تاكســيرانان روز به روز بيشــتر 

مي شود. 
وي در ادامه توضيــح مي دهد: شــايد مهم ترين 
موضوعي كه باعث شــده خيلي ها به شــهرهاي 
بزرگ مهاجرت كند هم همين باشــد كه با وجود 
عدم قانوني براي منع مسافركشي هاي بدون مجوز، 
اين مهاجران خيالشــان راحت است كه اگر در آن 

شهر هيچ شغلي پيدا نكردند حداقل اين است كه 
مسافركشي مي كنند. 

احترام به قوانين و ضوابط شغلي براي هر جامعه اي 
تضمين كننده امنيت و درآمد و موقعيت آن شغل 
اســت. مسافركشــي به صورت غيرقانوني امنيت 
تاكسيرانان و آنها كه به صورت قانوني وارد اين شغل 
شده اند را از بين برده است. آيا زمان آن نرسيده كه 
به فكر جمع آوري انبوه مزاحمان و دردسرســازان 
اين شغل باشيم تا هر كس در قالب مسافركش به 
خود اجازه سوءاستفاده مالي، اجتماعي و فرهنگي 

از شغل ما را ندهد؟ 

»كسبوكار«ازبازارانبوهمسافركشيگزارشميدهد

آشفته بازار مسافرکشي

چهارمين جشــنواره هنر 
دســت بافته هاي ميــل و 
قاب در راستاي حمايت 
از ميراث ملــي و اقتصاد 
مقاومتي 22 تا 25 آذرماه 

در دانشگاه الزهرا برگزار شد. 
اين جشــنواره با محورهاي توجه بــه هنر بافت 
به عنوان صنايع دستي و ميراث ملي، سبك زندگي 
ايراني و اســامي، زمينه ايجاد اشتغال و كمك به 
اقتصاد خانواده، اقتصاد مقاومتي و ارزش نهادن به 

توليد ملي و نوآوري مدرن در ارائه مد برگزار شد. 
اين جشنواره با استقبال كارمندان، دانشجويان و 
ديگر بازديدكنندگان در دانشگاه الزهرا همراه شد. 
به مناسبت برگزاري اين جشنواره گفتگويي با دكتر 
فاطمه رضازاده، دبير جشنواره و عضو هيات علمي 
دانشكده روان شناسي و علوم تربيتي دانشگاه الزهرا 
داشتيم. دكتر رضا زاده با اشاره به كيفيت برتر كار 
بافندگان داخلي خواستار حمايت از آنان و ايجاد 

رشته آموزش بافت در سطح دانشگاه شد. 
 رضــازاده دربــاره چگونگــي شــكل گيري ايده 
برگــزاري ايــن جشــنواره گفــت: ســال 91 
نخستين جشــنواره هنرهاي بافتني در دانشگاه 
الزهرا برگزار شــد كه ســال هاي بعد يعني 92، 
 93 و امســال نيز اين جشــنواره به طــور مرتب

 برگزار شده است. 
وي دربــاره انگيزه برگــزاري اين نمايشــگاه به 
»كسب وكار« گفت: انگيزه من شخص مادرم بود 
كه از زماني كه يادم مي آيد، بافتني مي بافت و در 
حال حاضر كه 78 سال ســن دارد نيز همچنان به 
اين هنر مشغول اســت و آن را برطرف كننده آلام 
روحي و تسكيني براي تنهايي ها و مشكات زندگي 
مي داند. درنتيجه اين انگيزه اي براي گردهم آوردن 
دوستاني شــد كه به اين هنر اشــتغال دارند و با 
دست هاي هنرمند خود كالاهايي باكيفيت و زيبا 

توليد مي كنند. 
اين استاد دانشگاه در ادامه گفت: سال اول برگزاري 
اين جشنواره توانستيم حدود 12 نفر را با خودمان 
همراه كنيم كه خودم و مادرم در نخستين جشنواره 
به عنوان غرفــه دار فعال بوديم. ســال دوم تعداد 
غرفه ها به 60 عدد رسيد و سال سوم 120 غرفه در 

نمايشگاه فعاليت كردند. 
وي درباره كيفيت كار داخلــي گفت: وقتي لباس 
بافتني چيني را خريداري و حــدود چند وقت از 
آن اســتفاده مي كنيم، از شست وشوي اين بافت 
مي ترسيم چراكه با نخستين شست وشو ديگر قابل 
استفاده نيســت و بايد دور انداخته شود درحالي 
كه بافت هايي مربوط به20 سال پيش را مشاهده 

مي كنيم كه كار دست بانوان هنرمند ما بوده و هنوز 
قابل استفاده هستند. 

وي ادامــه داد: ســال 91 همزمان بــا برگزاري 
نخستين جشنواره و با توجه به نامگذاري آن سال 
از طرف مقــام معظم رهبري به نام ســال اقتصاد 
مقاومتي همراه با كسب وكار ايراني، به فكر افتاديم 
كه با برگزاري اين نمايشــگاه قدمي در همراهي با 
اين موضوع برداريم. با توجه به اســتقبال به عمل 
آمده از اين جشنواره، برگزاري اين نمايشگاه طي 
سال هاي بعدي در برنامه قرار گرفت كه مكان آن 
در محوطه دانشگاه پيش بيني شده بود. امسال با 
توجه به ايام سوگواري و نيز سرماي هوا، از برگزاري 
جشنواره منصرف شده بوديم ولي خوشبختانه با 
افتتاح مسجد دانشــگاه الزهرا )س( و استفاده از 
پتانســيل اين مكان براي برگزاري اين نمايشگاه، 
تصميم خود را عوض كرديم و اين نمايشــگاه در 

حال برگزاري است. 
دكتر رضــازاده درباره مشــكات برگــزاري اين 
جشنواره گفت: متاســفانه به دليل كمبود وقت و 
عدم هماهنگي هاي لازم امســال نتوانستيم اين 
جشــنواره را همراه با همايش كه در ســال 92 و 
 93 شــيوه كار ما بــود، آنگونه كه مي خواســتيم

 برگزار كنيم.
 ايشــان در ادامه به همايش ســال گذشته اشاره 
كردند و با اعام شــركت 20 مقالــه برتر در اين 
همايش گفتند آثار و پژوهش هايي در زمينه اثرات 
هنر دستباف بر ســامت رواني و درمان استرس، 
افسردگي و اضطراب از طرف گروه روان شناسي و 
نيز مقالاتي در زمينه برند سازي و صادرات از طرف 
گروه مديريت بازرگاني به دبيرخانه همايش ارسال 

شد كه در همايش سال قبل ارائه شد. 
دبير اين جشــنواره ادامه داد: با توجه به كارهاي 
پژوهشــي و مقالات ارائه شــده و نيز پتانســيل 
موجود در ايــن كار و بــا همكاري و مشــاركت 
دوســتان اين ايده مطرح شــد كه آمــوزش اين 
 هنر در دانشــگاه و به عنوان يك رشــته آموزشي 

پيگيري شود. 
وي در پاسخ به ســوال » كسب وكار« درباره اينكه 
آموزش اين رشته در دانشگاه به كجا رسيده است، 
گفت: ارائه يك رشته دانشگاهي يا هر برنامه جديد 
آموزشــي بايد با ارائه طرح به گــروه مربوط و در 
مراحل بعدي به دانشكده مربوطه و دانشگاه باشد، 
اين طرح آموزشي در دانشگاه الزهرا پيگيري شد 
و متاســفانه با اقبال چنداني همراه نبــود، با اين 
وجود خانم پاشــايي، مدرس اين رشــته آموزش 
اين هنر را در دانشــگاه فني و حرفــه اي پيگيري 
كرد و دفترچــه ابتدايي براي اين رشــته تدوين 

شــده اســت ولي به طور رســمي اين طرح هنوز 
به ســرانجام مناسب نرسيده اســت و متاسفانه با 
 بعضي بدبيني ها به جهــت ناآگاهي در اين زمينه

 مواجه هستيم. 
دكتر رضازاده با انتقاد از خودمحوري در بعضي افراد 
گفت: جاي تاســف دارد كه افرادي كه مي توانند 
به پيشــبرد اين هدف كمك كنند، با ما همكاري 
نمي كنند و تنها به دنبال منفعت شخصي هستند 
درحالي كه هدف مــا از برگزاري اين نمايشــگاه 
آشنايي غرفه    داران با شركت هاي صاحب برند براي 
تعامل بيشــتر اين دو بخش با يكديگر است. وي 
همچنين به همايشــي كه روز سه شنبه در همين 

راستا برگزار شد، اشاره كرد. 

تحول در شيوه هاي سنتي با تكنيك ها و 
روش هاي جديد

در همين راستا با راحله پاشــايي، مدرس و مربي 
اين حوزه در صداوسيما و دانشگاه الزهرا گفتگويي 
داشتيم. اين مدرس بافتني كه 51 سال سن دارد 
و از ســن 8 ســالگي به فراگيري اين هنر مشغول 
بوده، به » كسب وكار «گفت: اكثر غرفه داران اين 
مجموعه از شاگردان من هستند و كارشان در حد 

صادرات است. 
وي با اشاره به شيوه هاي سنتي بافندگي در ايران 
ادامه داد: مــا با تكنيك ها و روش های آموزشــي 
جديد سعي در به روزرساني اين رشته كرده ايم كه 
خوشبختانه تا حدود زيادي موفق بوديم. پاشايي 

با بيان اين مطلب كه بخشي از نيروي انساني فعال 
در اين حوزه زنان بدسرپرســت و بي سرپرســت 
 هســتند، حمايت بيشتر ســازمان هاي مرتبط را 

خواستار شد. 

گلايه از بيمه نشدن بافندگان
منصوره ياوري 44 ساله يكي از غرفه داران حاضر 
در اين نمايشــگاه كه از 15 ســالگي به اين هنر 
پرداخته اســت نيز در گفتگو با » كسب وكار«، با 
اشاره به اينكه صاحب آموزشــگاه است و توانسته 
براي 8نفر اشــتغال ايجاد كند، گفــت: بافندگان 
حرفه اي مــا از هنرجويان ســابق مــا و در فصل 
كار خوشــبختانه به صــورت تمام وقت مشــغول 

 هســتند. وي نيز از عدم بيمه فعالان اين رشــته 
گايه كرد. 

ياوري دليل ايــن موضوع را عدم انســجام و ارائه 
تعريف دقيــق از اين هنــر در ســازمان آموزش 
فنــي و حرفــه اي دانســت و خواهــان حمايت 
 مسئولان اين ســازمان و آموزش و پرورش از اين

 حرفه شدند. 
برگزاري اين نمايشــگاه كه از 22 تــا 25 آذرماه 
پيش بيني شــده بود، امروز به پايان مي رســد و 
به نظــر مي رســد مســئولان برگــزاري ايــن 
جشــنواره با اطاع رساني مناســب تر و تبليغات 
 بيشــتر مي تواننــد اســتقبال از اين جشــنواره

 را افزايش دهند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

ارتقاي هنر بافت با روش های جدید
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کشاورزي

پرداخــت ماليــات امري 
پذیرفته شده و قابل قبول  
اســت. هر واحــد تجاري 
موظف اســت بخشــي از 
درآمدهاي خود را به دولت 
بپردازد. ماليات در واقع بخشي از سود فعاليت هاي 
اقتصادي اســت كه نصيب دولت مي شود. درباره 
كشــتارگاه های مرغ به دليل شــرایط خاصي كه 
توليد مرغ در كشور ما دارد موضوع ماليات اندكي 
مشكل ساز شده اســت. ماليات هاي بي حساب و 
كتابي كه بــدون درنظر گرفتن شــرایط فروش و 
بازار مرغ براي آنها وضع مي شــود گاهي منجر به 
تعطيلي یا تغيير كاربري آنها مي شود. كشتارگاه ها 
در هنگام خرید مرغ باید به صورت نقدي هزینه ها 
را حساب كنند در حالي كه پس از كشتار مجبورند 
مرغ هاي خود را بــه صورت مدت دار بفروشــند. 
علاوه بر ایــن قيمت فروش مرغ نــرخ ثابتي دارد 
و گاهي پایين تــر از هزینه هاي كلي اســت. اكثر 
كشــتارگاه هاي كشــور معتقدنــد ماليات هایي 
كه براي آنها تعيين مي شــود عادلانه نيســت و 
 در شــرایط فعلي قيمت مرغ، موجــب زیان این 

مراكز مي شود. 

قيمت مرغ جوابگوي هزينه ها نيست
نجمه احمدي از مسئولان كشــتارگاه كردان در 
گفتگو با »كســب وكار« گفت: همــه از ما ماليات 
مي خواهنــد. حتي آمــوزش و پــرورش نيز در 
شــركت ما حق ماليات دارد! وي درباره نقدینگي 
كشــتارگاه ها گفت: به طور كلي كشــتارگاه ها به 
دو صورت عمــل مي كنند. برخــي از این واحدها 
مرغ ها را از مرغداري خریداري مي كنند و پس از 
بسته بندي، خودشــان محصولاتشان را به فروش 
مي رسانند. برخي واحدها نيز صرفا خدماتي هستند 
و براي مرغداري ها و دیگر دامداران كار كشــتار را 
انجام مي دهند. متاسفانه بسياري از كشتارگاه ها به 
دليل مشكلات مالي كه یكي از آنها ماليات بر ارزش 
افزوده است، یا تعطيل شدند یا از حالت توليدي به 

حالت خدماتي درآمدند و ایــن به معناي بيكاري 
تعداد زیادي از كارگران در شرایط سخت اقتصادي 
فعلي اســت. وي در ادامه گفت: متاسفانه ما علاوه 
برپرداخت ماليات هاي رسمي كه براساس ميزان 
درآمد سالانه و عملكرد ماســت، باید هزینه هاي 
دیگري را نيز به نام هاي مختلفي بپردازیم. به طور 
مثال بر اســاس قانون به ازای كشتار هر مرغ باید 
5تومان به عنوان حق نظارت دامپزشكي و سهمي 
را به محيط زیست و حتي ســهمي را به آموزش و 
پرورش نيز بپردازیم. همين هزینه ها گاهي ماليات 
بر ارزش افزوده را تا 12درصد بالا مي برد. همه اینها 
در حالي است كه ما اجازه نداریم مرغ ها را به قيمت 
تمام شــده خودمان بفروشيم. به طور مثال اگر هر 
كيلو مرغ 3500 تومان براي ما تمام شود، ما اجازه 
نداریم به این قيمت بفروشيم. بلكه باید به قيمتي 
كه تعزیرات اعلام مي كند، بفروشــيم و این یعني 

ضرردهي یك واحد توليدي. 

بازار به دليل توليد زياد اشباع شده است
محسن مهاجرت، مدیرعامل كشتارگاه شيرازمرغ 
نيز در گفتگو با »كســب وكار« مهم ترین چالش 
كشــتارگاه ها را مشــكلات نقدینگي و ضرردهي 
عنوان كرد و گفت: بخشي از این مشكلات به بازار 

مرغ برمي گردد. 
وقتي در حال حاضر بازار به دليل توليد زیاد اشباع 
شده است، مسلما قيمت ها پایين مي آید. شاید در 
ظاهر به ســود مردم و طبقات متوسط باشد اما در 
كنار آن منجر به تعطيلي و ضرردهي مرغداري ها 
و كشتارگاه ها مي شود. زیرا این قيمت ها پایين تر 
از هزینه هاي كلي واحدهاست. محمدرضا اجاقي 
از مسئولان كشــتارگاه ميثم كه كار كشتار دام را 
انجام مي دهند به »كســب وكار« گفت: طي چند 

سال اخير كشتار دام بسيار كاهش یافته است. 
وي علــت ایــن مســاله را افزایــش هزینه هاي 
دامداري هــا بــراي دامــداران دانســت و افزود: 
علاوه بــر این هزینــه از نظر اقتصــادي نيز براي 
آنها مقرون به صرفه نيســت كه ســرمایه خود را 

طي مدت پــرورش دام ها در حالت خــواب نگه 
دارنــد. به هميــن دليل كســي در ایــن زمينه 
ســرمایه گذاري نمي كنــد. وي در ادامــه گفت: 
اگر از توليد دام در كشــور حمایت شود، زنجيره 
 طولاني از نيروي انســاني، مشغول به كار خواهند 

شد. 

۱۲ هزار تن مرغ از مرغداران خريداري 
شده است

عليرضا ولي، مدیرعامل شركت پشــتيباني امور 
دام با بيان اینكه تاكنون حــدود 12هزار تن مرغ 
از توليدكنندگان خریداري شــده است، گفت: به 
دنبال این هســتيم كه بخشــي از مرغ خریداري 

شــده را صادر كنيم. عليرضا ولي بــا بيان اینكه 
تاكنون حدود 11 تا 12 هزارتن مرغ از مرغداران 
خریداري شده اســت، اظهارداشــت: در پي این 
اقدام، قيمت مرغ در بازار نســبتا بهبود یافته و رو 
به افزایش است اما به نظر مي رســد این اقدامات 
مقطعي راه حل مناسبي براي كنترل بازار مرغ در 

ایران نيســت. در حال حاضر توليد بسيار بالاست 
وصادرات هم در شرایط مطلوبي نيست. به همين 
دليل به نظر مي رســد باید این مشكل به صورت 
ریشه اي حل شود. زیرا فعلا در كشور ما هر فعاليتي 
 كه به نوعــي با مرغ مرتبط باشــد دچار نوســان

 است.  

»كسبوكار«مشكلاتماليواحدهايكشتارمرغرابررسيميكند

مالياتهاييکهکشتارگاههارابهتعطيليميکشاند

بــاورش مشــكل اســت 
امــا دومين قطــب توليد 
انار كشــور پایانه اي براي 
صــادرات ایــن محصول 
ندارد و زميني كه سال هاي 
پيش براي ایــن منظور اختصاص داده شــده، در 
نبود ســردخانه و تجهيزات ســورت بندي و دیگر 
امكانات مورد نياز اكنون فقــط یك چهاردیواري 
متروك است. باغداران ســاوه از كمبود سردخانه 
گله دارند و درحالي كه افق پساتحریم مشتریاني را 
از خارج از مرزها براي محصول شان نوید مي دهد، 
 بــدون پایانه در حســرت صادرات یاقوت ســرخ 

باغ هاي شان مي مانند. 

حل مشــكل پايانه صادراتي در حوزه 
مسئوليت وزارت كشاورزي نيست

ابوالقاسم حسن پور، مدیركل ميوه هاي گرمسيري 
و نيمه گرمســيري وزارت جهاد كشاورزي، درباره 
ظرفيت هاي توليد انار در كشــور به »كسب وكار« 
مي گوید: ایران با توليد سالانه یك ميليون تن انار 
در سال، داراي رتبه اول توليد انار در جهان است. 
حسن پور بيان داشت: كشورهاي هند، چين، تركيه 
و آمریــكا به ترتيب رتبه هاي دوم تــا پنجم توليد 
انار در جهان را دارا هســتند. مدیركل ميوه هاي 
گرمسيري و نيمه گرمســيري وزارت جهاد بيان 
داشت: سالانه حدود یك ميليون تن انار در كشور 
توليد مي شود و برآورد ميزان توليد انار در سال 94 

بيش از یك ميليون تن است. 
وي درباره مشــكل نبود پایانه صادرات انار گفت: 
حل این مشكل به بخش هاي زیرمجموعه وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت برمي گــردد با این حال 
وزارت جهاد كشاورزي آمادگي دارد در صورتي كه 
مسئولان تعاوني هاي باغداران ساوه طرحي براي 
راه اندازي سردخانه و تجهيزات لازم براي صادرات 
در زمين پایانه دارند، در بخش بازرگاني وزارتخانه 
آن را بررســي و در صورت تایيد براي حل مشكل 

مساعدت كند. 

رونق اقتصادي باغداران ساوه و ارزآوري 
در گرو راه اندازي پايانه صادرات

حسن شــریفي، مدیر جهاد كشــاورزي ساوه در 
این باره به »كســب وكار« گفت: قبل از تحریم ها 
ســالانه 20 هزار تن صادرات انار از این شهرستان 
به 20كشــور جهان انجام مي شــد. وي افزود: در 
دولت نهم مصوبه اي براي تاسيس پایانه صادراتي 
انار ســاوه به مبلغ 500 ميليــون تومان تصویب 
شــد كه تاكنون خبري از آن نشده است. شریفي 

با بيان اینكه امكان صــادرات بيش از 40 هزار تن 
انار از این شهرســتان وجــود دارد، گفت: این در 
حاليســت كه به دليل عدم زیرساخت هاي لازم و 
همچنين تحریم های سال گذشــته فقط 5 هزار 
تن انار از این شهرســتان صادر شــده است. مدیر 
جهاد كشاورزي ساوه با اشاره به اینكه براي ساخت 
پایانه صادراتي انار 20 هكتار زمين با پيگيري هاي 
وزارت جهاد پس از مصوبه دولت در اختيار اتحادیه 
صادركنندگان این شهرســتان قرار گرفته است، 
بيان داشت: ساخت چنين پایانه اي به اعتبار قابل 
توجهي نيازمند اســت، بنابراین در حال حاضر ما 
خواستار آن هستيم تا با تامين اعتبار، یك سردخانه 
و یك واحد سورتينگ و گریدینگ )درجه بندي( 
در این زمين تاســيس شــود. وي بيان داشت: با 
تاسيس چنين واحدي بخشي از مشكلات باغداران 
براي صادرات حل مي شود و قطعا رونق اقتصادي 
به منطقه خواهد بخشــيد، ضمن اینكه ارزآوري 
خوبي هم براي كشــور خواهد داشت. مدیر جهاد 
كشاورزي ســاوه بيان داشــت: تعاوني باغداران 
شهرستان ساوه 2 هزار عضو دارد كه اگر تسهيلات 
و حمایت نباشد، قادر به تاسيس پایانه صادراتي یا 
ساخت سردخانه براي فراهم كردن امكانات اوليه 

صادرات نخواهيم بود. 

كمبود ظرفيت سردخانه موجب فروش 
انار به دلالان مي شود

فرشاد بهشتي، مدیرعامل شركت تعاوني روستایي 
ساوه نيز در جمع خبرنگاران اعزامي به این استان، 
درباره ســردخانه نگهداري انار این منطقه، گفت: 
واحد ســردخانه اي به ظرفيت 3 هــزار تن براي 
خدمت رساني به كشاورزان ســاوه موجود است. 
وي افــزود: ظرفيت 2 هزار تني از این ســردخانه 
قابليت نگهداري انار را بالاي صفــر درجه و هزار 
تن از ظرفيــت آن قابليــت نگهــداري زیر صفر 
درجه را دارد. بهشتي با بيان اینكه این  سردخانه 
جوابگوي نگهداري انار در منطقه نيســت، گفت: 
براي پوشش دهي و نگهداري انار در سردخانه یك 

ظرفيت 10 هزار تني دیگر نيز مورد نياز است. 
مدیرعامل شــركت تعاون روستایي ســاوه بيان 
داشت: مشــكل كمبود ســردخانه باعث مي شود 
كشــاورزان محصولات را به شيوه سنتي نگهداري 
كنند یا به صورت ســردرختي با قيمــت ارزان به 
عاملان و دلالان بفروشــند. بهشتي بيان داشت: با 
توجه به تعهداتي كه نســبت به كشاورزان منطقه 
داریم، اگرچه امكان نگهداري محصولات دیگر در 
سردخانه وجود دارد، اما در این سردخانه فقط انار 
نگهداري مي شود و 3 ماه از سال انار را در سردخانه 

نگهداری مي كنيم و بقيه ســال ســردخانه تقریبا 
خاليست. وي تصریح كرد: به ازاي نگهداري هر كيلو 

انار از كشاورزان مبلغ 150 تومان اخذ مي شود. 

تكنولوژي سايز بندي و جداسازي انار در 
ايران وجود ندارد

عليرضا گوهرباري، مدیرعامــل تعاوني باغداران 

و صادركنندگان شهرســتان ســاوه نيز گفت: انار 
پس از برداشــت بایــد در 6 ســطح درجه بندي 
شــود به نحوي كه وزن 70 گرمي براي آبگيري و 
وزن 300 تــا 500 گرمي براي صــادرات انتخاب 
شــود. گوهرباري اظهار داشــت: در همين راستا 
باید در كنار ســردخانه، واحدهاي ســورتينگ و 
گریدینگ وجود داشــته باشــد تا محصــول انار 

 براساس سایز و وزن و همچنين كيفيت جداسازي 
و بسته بندي شود. 

وي بيان داشــت: درحال حاضر طبق ارزیابي هاي 
انجام شــده براي ایجــاد یك واحد ســورتينگ و 
گریدینگ انار با ظرفيت 10 هزار تن به 2 ميليارد 
تومان اعتبار نياز داریــم. گوهرباري تصریح كرد: 
انتظار مي رود بخش دولتــي از توليدكنندگان و 

صادركنندگان حمایت كرده و اعتبار مورد نياز به 
این امر را تخصيص دهد. 

وي افزود: تكنولوژي ســایز بندي و جداســازي 
انــار درحــال حاضــر در ایــران وجود نــدارد 
و آنچــه كــه هم اكنــون بــراي صــادرات 
 انــار انجــام مي شــود، براســاس روش هــاي 

سنتي است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

انارساوهدرحسرتپايانهصادرات
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كسب عنوان رتبه برتر شاخص ملی 
ارزیابی عملكرد زیرســاخت داده 
مكانی SDI وزارت نیرو توسط شركت 

توزیع نیروی برق مازندران
در همایش GIS وزارت نیرو به میزبانی آب و 
برق خوزستان ، شرکت توزیع برق مازندران 
موفق به کسب عنوان رتبه برتر GIS در بین 

شرکت های صنعت آب و برق کشور شد.
دکتر کارگر نجفی معاون ســرمایه انســانی، 
تحقیقات و فناوری اطلاعات وزارت نیرو با اهدا 
لوح تقدیر به مهندس حسینی کارنامی مدیر 
عامل و مهندس ســید هادی حسینی مدیر 
دفتر GIS و مطالعات فنی سیســتم شرکت 
توزیع برق مازنــدران از اقدامــات موثر این 
شرکت در راهبری و هدایت فعالیت های مکان 
محور و بکارگیری فناوری اطلاعات مکانی با 
هدف افزایش بهره وری فرآیندهای مدیریت 

هوشمند برق قدردانی کرد.

اختصاص زمین به بیش از ۳ هزار 
و ۷۰۰ خانوار واجد شرایط جوانی 

جمعیت در استان اصفهان  

به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی 
از استان اصفهان؛ حمیدرضا فلاح چم آسمانی 
سرپرســت اداره کل راه وشهرســازی اســتان 
اصفهان اظهار کرد: در راســتای اجرای قانون 
حمایت از خانواده و جوانــی جمعیت، ثبت نام 
متقاضیان از طریق ســامانه جامــع طرح های 
 saman.mrud.ir حمایتی مسکن به نشانی

در قسمت جوانی جمعیت انجام می شود.  
وی افزود: براین اســاس خانوارهای اصفهانی 
که فرزند سوم به بعدشان پس از ۲۴ مهرماه 
۱۴۰۰ متولد شده اند و همچنین خانوارهای 
دارای ۴ فرزند زیر ۲۰ سال می توانند در این 

سامانه اقدام به ثبت نام کنند.  
سرپرســت اداره کل راه و شهرسازی استان 
اصفهان بیــان کــرد: در حال حاضــر برای 
خانوارهای تأیید نهایی شده در ۵۰ شهر این 
استان در قرعه کشی های متعدد، تخصیص 
زمین برای بیش از ۳ هزار و ۷۰۰ خانوار انجام 

شده است.   
وی افزود: در بعضی شــهرها به علت کمبود 
اراضی مناسبِ مســتعد ساخت مسکن، پس 
از الحاق اراضی و تهیه طرح تفکیکی و شروع 
عملیات آماده ســازی، واگذاری زمین امکان 

پذیر می شود.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه: 
 اعزام ۱۵ مبلغ به بقاع متبركه 

ایلام در ایام فاطمیه
مدیرکل اوقاف و امــور خیریه ایلام گفت: در 
ایام فاطمیه ۱۵ مبلغ بومی و اعزامی از استان 

قم به بقاع متبرکه استان اعزام می شوند.
 ایلام- حجت الاسلام مجید میرزایی داظهار 
داشت:۲۱ بقاع متبرکه استان در ایام شهادت 
بانوی دو عالم حضــرت فاطمه)س( پذیرای 

عزاداران خواهد بود.
وی افــزود: در دهــه دوم ایــام فاطمیــه 
اســتان  شــاخص  متبرکــه  بقــاع   ۱۱
 میزبــان برگــزاری ســوگواره یــاس نبوی 

خواهد بود.
مدیرکل اوقــاف و امور خیریــه ایلام گفت: 
همچنین ۱۵ مبلغ بومی و اعزامی از استان قم 

در این ایام به بقاع متبرکه اعزام خواهند شد.
حجت الاسلام میرزایی عنوان کرد: سخنرانی، 
ارائه مشــاوره مذهبی و دینی، پاسخگویی به 
مسائل شــرعی و ..از فعالیت مبلغین در این 

ایام خواهد بود.
وی بیان داشــت: در این راســتا فضا سازی 
محیطی، نصب نبر در ســطح امامزادگان و.. 

انجام شده است.
به گفته ای مدیرکل اوقاف و امور خیریه ایلام، 
۶۰ بقاع متبرکه در استان با ۳ الی ۵ هیات امنا 

اداره می شود.

فرشید ریاحی در خصوص 
اعتراض متقاضیان مسکن 
ملی در نشســت خبری با 
خبرنگاران اســتان اظهار 
داشــت: بنیــاد مســکن 
استان در پروژه های نهضت ملی به عنوان کارگزار 
و تسهیل گر است و براســاس سیاست های ابلاغی 
وزارت راه و شهرســازی تفاهم  نامــه ای بین بنیاد 
مسکن و اداره کل راه و شهرسازی استان بسته شد.

وی افزود:  طرح ملی مسکن از سال ۱۳۹۸ در دولت 
دوازدهم کلید خورد و ثبت نام متقاضیان آغاز شد.

ریاحی ادامه داد: متقاضیان این طرح در سال ۱۳۹۹ 
بعد از پالایش اولیه نســبت به واریز ۴۰۰ میلیون 

ریال آورده اولیه در بانک مسکن اقدام کردند.
مدیرکل بنیاد مسکن چهارمحال و بختیاری گفت: 
تمامی فرایند ثبت نام، پالایش، افتتاح حســاب و 
ارسال پیامک ها از سوی اداره کل راه و شهرسازی 

چهارمحال و بختیاری انجام شد.
ریاحی با اشــاره به کمبود زمین برای اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن در شهرکرد افزود: در این راستا 

اداره کل راه و شهرسازی چهارمحال و بختیاری در 
محله ۳۴ زمین مورد نیــاز را پیش بینی کرد و در 
سال ۱۳۹۹ در قالب یک قرارداد مجزا، تفاهم نامه ای 
 برای آماده ســازی زمیــن نهضت ملی مســکن 

بسته شد.
وی تصریــح کــرد: از تابســتان ۱۳۹۹ عملیات 
آماده ســازی زمین طرح نهضت ملی مســکن در 
شهرکرد از ســوی بنیاد مســکن در یک قرارداد 
به عنوان پیمانکار آغاز شد و براساس دستور کارفرما 
)اداره کل راه و شهرسازی اســتان( عملیات انجام 
که بخش عمده ای از آن در پاییز و زمستان ۱۳۹۹ 

انجام شد.
ریاحی گفت:  با توجه به نبــود ظرفیت لازم برای 
احداث پارکینــگ در زمین های مربــوط به طرح 
نهضت ملی مســکن طراحی ها به سمت وســوی 
طبقات منفی یــک برای احــداث پارکینگ کافی 
هدایت شد و بنیاد مســکن چهارمحال و بختیاری 

نسبت به گودبرداری اقدام کرد.
مدیرکل بنیاد مسکن چهارمحال و بختیاری تاکید 
کرد: در ادامه قرار شد طرح های نهضت ملی مسکن 
با قیمت پایه ۲۸ میلیون ریال به ازای هر مترمربع 
و شاخص مبنای سه ماهه دوم ۱۳۹۹ ساخته شود 
که هیچ پیمانکاری این موضوع را نپذیرفت و بنیاد 

مسکن انقلاب اسلامی با همان قیمت پایه ابلاغی 
وزارت راه و شهرســازی مناقصه عمومی را برگزار 

کرد.
وی خاطرنشــان کرد: کمترین قیمت اعلامی در 
مناقصه ۳۹ میلیون و ۷۰۰ هــزار ریال به ازای هر 
متر مربع بود که شورای تامین مسکن استان قیمت 
را تصویب کرد و بنیاد مســکن با این قیمت پایه با 
پیمانکاران کیفی واجد شــرایط قرارداد بست که 
نخستین قرارداد ابتدای مردادماه ۱۴۰۰ بسته شد.

ریاحی گفت: در شــهریورماه ۱۴۰۰ درخواســت 
واریز وجه نخست به مبلغ ۵۰۰ میلیون ریال برای 

متقاضیان به صورت پیامکی ارسال و دریافت شد.
وی افزود: شرایط تورمی کشــور به ویژه در قیمت 
مصالح و دستمزدها مردم را مستاصل و دولت را وادار 
کرد تا در اردیبهشت ماه سال جاری مبلغ تسهیلات 
را از سه میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال به پنج میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون ریال افزایش دهــد اما بانک ها در 
سطح کشور سازوکارها برای تبدیل این تسهیلات و 
بارگذاری آن روی سامانه های مرتبط و تامین مالی 

اقدام نکردند.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی چهارمحال و 
بختیاری گفت: بانک ها تا پایان سال ۱۴۰۲ نسبت 
به آزادسازی اقســاط و متقاضیان نسبت به واریز 

وجوه خود اقدام کردند اما بخــش قابل توجهی از 
متقاضیان منابع مالی خود را به موقع تامین نکردند 
و تامین منابع مالی با تاخیر باعث کاهش سرعت کار 
پیمانکار می شُد البته برخی متقاضیان سهم خود را 

به موقع پرداخت می کردند.
وی بیان کرد: بنیاد مسکن یک هزار و ۲۰۰ میلیارد 
ریال به پیمانکاران بدهکار است و تعدیل همیشه 

جبران تورم را برای پیمانکار نمی کند.
مدیرکل بنیاد مســکن چهارمحــال و بختیاری با 
اشاره به اینکه بانک ها تاکنون افزون بر ۹۰ درصد 

منابع خود را آورده اند گفت: متقاضیان اعتمادشان 
 ســلب شــده و ســبب بروز برخی از مشــکلات 

شده است.
وی عنوان کرد: در حال حاضر یک هزار و ۲۲۴ واحد 
مســکونی در قالب ۱۶ طرح مرتبط با نهضت ملی 
مسکن شهرکرد در حال ســاخت است که به طور 
میانگین ۸۰ درصد پیشــرفت فیزیکــی دارد و از 
مجموع این واحدهای مســکونی ۲۱۶ واحد بالای 
۹۷ درصد و ۷۲ واحد ۱۰۰ درصد پیشرفت فیزیکی 

دارد و آماده واگذاری به متقاضیان است.

مدیركل بنیاد مسكن چهار محال و بختیاری

 بنیاد مسکن در طرح ملی مسکن تنها به عنوان کارگزار و تسهیل گر است

مهندس حسینی کارنامی مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
مازندران گفت: افرادی که برای کشــف محل و مراکز غیرمجاز 
اســتخراج رمز ارز همکاری کنند تا ســقف ۵۰۰ میلیون ریال 

پاداش دریافت می کنند.
رییس هیات مدیره و مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروي برق 
مازندران در این رابطه اظهار کرد: با هدف جمع آوری دســتگاه 
های ماینر غیرقانونی استخراج رمز ارز این پاداش بلافاصله پس از 
کشف و اعلام به این شرکت به افراد کمک کننده پرداخت خواهد 

شد. وی خاطر نشان کرد: مصرف برق بسیار بالای دستگاه های 
استخراج رمز ارز، به ویژه در مناطقی که با کمبود انرژی مواجه 
هستند، فشار مضاعفی بر شــبکه برق وارد می کند که منجر به 

هدر رفت و کمبود منابع انرژی می شود.
حســینی کارنامی بر لزوم برخورد قانونــی و قاطع با متخلفان 
استخراج رمزارز غیرمجاز تاکید داشــت و گفت: مصرف بالای 
انرژی در فرآیند استخراج رمز ارز، علاوه بر لطماتی که به شبکه 
برق وارد می کند منجر به افزایش انتشــار گازهای گلخانه ای و 

تشدید تغییرات اقلیمی نیز می شود که در این راستا سقف پاداش 
کشف محل و مراکز غیرمجاز رمز ارز از ۲۵ میلیون تومان به ۵۰ 

میلیون تومان افزایش یافت.
مدیرعامل توزیع برق مازندران در پایان تاکید کرد: افرادی که 
مراکز غیرمجاز رمز ارز را معرفی کننــد، تا حداکثر ۵۰ میلیون 
تومان پاداش دریافت خواهند کرد ضمن اینکه اینکار از طریق 
ســامانه پیامکی ۳۰۰۰۵۱۲۱و نرم افزار "برق من" امکان پذیر 

است و البته نام این افراد محرمانه خواهد ماند.

علی قاسم زاده اظهار کرد: حفظ فضای سبز شهر اصفهان شاید 
یکی از سخت ترین اقداماتی بوده است که در این دوره مدیریتی 
انجام داده ام؛ اصفهان شهری است که از دیرباز به عنوان »باغ شهر« 
شناخته می شد و حتی ناصرخسرو، شاعر و جهانگرد قرن یازدهم 
هنگامی که به اصفهان آمد، آن را توصیف کرد و گفت »نظیر این 

باغ شهر در سرزمین پارسیان یافت نمی شود« حتی امروز با وجود 
تمام مشکلات، فضای سبز اصفهان در فصل های بهار و پاییز خود 

را به خوبی نشان می دهد.
وی با اشاره به مشکلات خشــکی رودخانه زاینده رود و کاهش 
نزولات آسمانی در سه سال گذشــته افزود: با خشکی رودخانه، 
چاه ها به دلیل کمبود آب در حال خشک شــدن اســت؛ یکی از 
سخت ترین تجربیاتی که در این دوره از مدیریت شهری داشتم، 
حفظ فضای سبز شهر بود که از قرون گذشته به ما به ارث رسیده 

است.
شهردار اصفهان گفت: تلاش کردیم با تمام توان فضای سبز این 
کلان شــهر را حفظ کنیم، چرا که تنها دلخوشی مردم اصفهان 
زاینده رود و فضای سبز اســت؛ مردم همچنان به زاینده رود دل 

بسته اند و امیدواریم جریان آب در زاینده رود دائمی شود.
قاسم زاده با اشــاره به چالش های پیش روی مدیریت شهری و 

اهمیت مفهوم تاب آوری گفت: تــاب آوری به معنای صبر کردن 
و تحمل ســختی ها نیســت؛ این مفهوم برخلاف بی تابی، فرار 
از موقعیت، استیصال و فرافکنی مشــکلات، به معنای بهترین 
عملکرد در سخت ترین شرایط اســت. به عبارت دیگر تاب آوری 
یعنی راهکارهای مؤثر و خردمندانــه برای رویارویی با چالش ها 

پیدا کنیم.
وی ادامه داد: ما از این مفهوم استفاده کردیم تا با مشکل کم آبی و 

بی آبی در شهر اصفهان مقابله کنیم.
شهردار اصفهان با اشاره به اینکه وضعیت فضای سبز کلان شهر 
اصفهان در مقایسه با سایر شهرها در سطح کشور شرایط مطلوبی 
دارد، عنوان کرد: طبق اسناد بالادستی، سرانه فضای سبز برای 
کلان شهرها باید ۱۵ متر مربع باشد، در حالی که استاندارد جهانی 
برای این مقیاس بین ۱۵ تا ۵۰ متر مربع اســت؛ در حال حاضر 
کلان شهر اصفهان حدود ۲۸ متر مربع سرانه فضای سبز دارد که 

در میانه استاندارد جهانی قرار می گیرد و هدف ما این است که با 
توجه به ظرفیت های موجود، توزیع عادلانه فضای سبز در سراسر 

شهر اتفاق بیفتد.
قاسم زاده با اشاره به احداث پارک های جدید افزود: در حال حاضر 
در اصفهان پارکی به وسعت باغ غدیر در یکی از مناطق در حال 
احداث است؛ در این پروژه ۱۲ جبهه کاری فعال داریم و امیدواریم 

فاز نخست آن تا ابتدای سال آینده آماده بهره برداری شود.
وی بــا بیان اینکــه پارک های دیگری با مســاحت های ســه، 
چهار و شــش هکتار در مناطق مختلف شــهر از جمله منطقه 
کمتربرخوردار ۱۴ شهرداری اصفهان در حال احداث است، ادامه 
داد: در منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان نیز در حصه جنوبی، پارک 
بزرگی در حال احداث است؛ ســال گذشته نیز در حصه شمالی 
پارک ویــژه کودکان بــا بزرگ ترین فضای بازی بــرای آن ها را 

بهره برداری کردیم.

 ایلام- حمیدرضا رئیســی؛ مدیرکل آمــوزش فنی و حرفه ای 
ایلام  در نشست خبری با اصحاب رسانه استان به مناسبت هفته 
پژوهش گفت: سازمان آموزش حرفه ای کشور بیش از پنج دهه 
است که  در حوزه مهارت های فنی و حرفه ای مسئولیت سنگین 

تربیت نیروی ماهر و متخصص را برعهده دارد.
وی افزود: امروز بر کسی پوشیده نیست که اصلی ترین مشکل 
کشور در حال حاضر مشکل بیکاری  جوانان است و  چیزی که 
امروز اتفاق افتاده و همه برآن  واقف هســتند،  برطرف نمودن 
مشکل بیکاری اســت، بنابراین  آموزش های فنی و حرفه ای و  
امروز در دنیا گفتمان مهارت آموزی در همه کشورهای توسعه 

یافته  نیروهای  ماهر تربیت می کنند.
 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای ایلام در ادامه با اشاره به معضل 
بیکاری، گفت: در کشورهای پیشرفته  کلید واژه توسعه  آموزش 
و بهداشت اســت،  اگر  بهداشت خوب داشــته باشیم لازمه آن 
آموزش قوی است که  پیش زمینه  آن امنیت است و امروزه به 
برکت نظام مقدس جمهوری اســلامی امنیت حداکثری وجود 

دارد.
حمید رضا رئیســی ضمن اشــاره به فرهنگ ســازی و ترویج 
آموزش های فنی و حرفه ای در استات ایلام، افزود: استان ایلام 
در مجموع دارای شــانزده مرکز آموزشــی ثابت است، در همه 
شهرستان ها بدون استثنا مراکز فنی حرفه ای دائر است و کارگاه 
های آموزشی هم در بخش خصوصی و هم در بخش دولتی دایر 
و ۴۵۰ آموزشــگاه خصوصی دارای مجوز می باشــند که ۲۲۶ 

آموزشگاه در سطح استان فعال هستند.  وی همچنین با اشاره 
به تصویب اساســنامه فنی و حرفه ای  افزود: تصویب اساسنامه  
باعث می شود که سازمان  امروز در بحث افزایش  جذب بودجه 
قابل توجه است،  چرا که در بند هشت اساسنامه بند بسیار مهمی 
است بند مالی و این افزایش بودجه  در جهت کیفی سازی آموزش 
و  در جهت تامین تجهیزات برای  رفاه کارکنان سازمان آموزش 
و  بیش از بیست هزار میلیارد ریال  از محل بند ب تبصره دو به 
کل کشور تخصیص داده شد  که سهم استان ایلام  از این اعتبار 

نزدیک بیست میلیارد تومان بود.
 رئیسی اضافه کرد:  در راستای توانمندسازی دانشجویان و  در 
هشت ماهه اول سال ۱۴۰۳  در مراکز علمی  دانشگاه ها هشت 

مرکز مهارت آموزی یا به اصطلاح تی سی ایجاد شد
و در  قالب یک تفاهم نامه کارگاه مربی، در لابه لای درس های 
تئوری که دانشــجویان در آن آموزش می بینند با کارگاه های 
فنی حرفه ای دائر شد و نیز در پادگان ها، چه در سپاه،  ارتش و  
مرزبانی   امروز مراکز مهارت آموزی وجود دارد و   سربازان این 
مراکز در کنار انجام خدمت ســربازی آموزش های فنی و حرفه 

ای را فرا می گیرند.
مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای  اســتان ایلام  در ادامه گفت:  
در سال ۱۴۰۳ پروژه آموزشی ســاختمان آموزشی شهرستان 
چرداول بعد از پانزده ســال  با اعتبار هشت و نیم میلیارد تومان 
تکمیل  شد و در حال حاضر چندین رشته آموزشی یا مهارت در 
آنجا آموزش داده می شود و نیز  ساختمان آموزشی شهرستان 

ملکشاهی  با ۷۵ درصد پیشرفت فیزیکی  در حال انجام است و 
نیز در  شهرستان چوار  در هفته دولت با همت نمایندگان مجلس 
و مخابرات شهرستان چوار ســاختمان آموزش فنی و حرفه ای  
افتتاح شد  و هم اکنون چندین کارگاه در حوزه مهارت آموزی 

دارد.
 رئیسی بیان کرد:  در برخی از شهرستانها درصد آسیب پذیری 
بسیار بالاست بنابراین  به نظر می رسد که این آموزش ها یا ایجاد 
این مراکز  می تواند  تاثیر بســیار مهمی در کاهش آسیب های 

اجتماعی داشته  باشد.
وی تاکید کرد: سازمان فنی و حرفه ای برای اولین  بار در استان 
ایلام و در  کل کشور توانست،  زمین چمن مصنوعی  با اعتبار یک 
و نیم میلیارد تومان که در حال بهره برداری اســت و نیز  اولین 
استخر پرورش ماهیان گرمابی برای اولین بار در استان و کشور،  

در شهرستان ایلام و  در مرکز شماره انجام گرفته است.
این مسئول خاطر نشان ساخت: در پادگان شهید فرجیان زاده 
با همکاری و ویژه سپاه امیرالمومنین،  یک مرکز مهارت آموزی 
آماده افتتاح اســت،  با یازده کارگاه مهارت آموزی و  ایجاد یک 
مرکز مهارت های پیشرفته با  همکاری سپاه امیرالمومنین)ع(  و 

با اعتبار ی به میزان شش میلیارد ایجاد می شود.
مدیرکل آموزش فنی وحرفه ای اســتان ایلام در ادامه گفت: در 
مسابقات ملی مهارت فنی و حرفه ای ایلام  با دو مدال طلا،  سه 

مدال نقره،  دو مدال برنز و چهار دیپلم افتخار خوش درخشید.
مدیرکل آموزش فنی وحرفه ای استان ایلام در ادامه گفت:  استان 

ایلام دارای  یازده درصد ذخایر گازی  و چهار درصد ذخایر نفتی  
اســت که نیازمند آموزش های مهارتی در حوزه  صنایع نفت و 
گاز است که در شهرستان دهلران با حمایت نماینده مجلس و 
فرماندار شهرستان و نیز در شهرســتان مهران  این امر محقق  

می شود.
  رئیسی ادامه داد:  در شهرستان دره شهر  و در حوزه کشاورزی و 
نیز در شهرستانهای هلیلان و سیروان  و چرداول در حوزه فرش 
باید کارگاه های مهارت آموزی  دایر شود،پیشینه  تاریخی  فرش 
در این شهرستانها قدمتی دیرینه دارد و تا حد زیادی متاسفانه  

فراموش شده و ما در پی احیای ان هستیم.
حمیدرضا رئیسی مدیرکل آموزش فنی وحرفه ای استان  ایلام در 
پایان گفت:  سازمان آموزش فنی وحرفه ای استان   ایجاد مراکز 
مهارت های پیشرفته  در دستور کار خود قرار می دهد، بسیاری 
از آموزش ها منسوخ شده، بنابراین باید  از علم و تکنولوژی عقب  

جدید بهره  بریم و به این سمت حرکت کنیم.

با هدف تامین بخشی از برق مورد نیاز صنایع مستقر در منطقه ویژه 
اقتصادی خلیج فارس انعقاد تفاهم نامه گروه مپنا و آلومینیوم المهدی 
با منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس صورت گرفت. به گزارش قلم ایده 
آل؛تفاهم نامه گروه مپنا، آلومینیوم المهدی و منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس با هدف تامین بخشی از برق مورد نیاز صنایع مستقر در 
منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس از محل احداث نیروگاه در شرکت 
آلومینیوم المهدی در سالن کنفرانس منطقه ویژه اقتصادی اقتصادی 
خلیج فارس منعقد شد. حمید رجب پور مدیرعامل شرکت آلومینیوم 

المهدی در این مراســم، گفت: بار دیگر گروه مپنا در راستای رسالت 
همیشگی خود در جهت تامین برق پایدار برای کشور عزیزمان قدم 
جدی برداشــت. رجب پور در ادامه افزود: مجموعه مپنا سال هاست 
در کشور در زمینه تامین برق فعالیت دارد و خوشبختانه از چند سال 
قبل که آلومینیوم المهدی به گروه مپنا واگذار شده، این گروه علاوه بر 
وظیفه اصلی خود که تولید آلومینیوم است در جهت تامین برق پایدار 
اقدامات موثری نموده است. وی، خاطر نشان کرد: آغاز عملیات اجرایی 
بلوک سیکل ترکیبی نیروگاه ۵۴۶ مگاواتی که از سه سال پیش شروع 

شده فاز اول گازی آن ابتدای امسال به بهره برداری رسید و فاز دوم آن 
در اسفند ماه سال جاری به بهره برداری می رسد. مدیرعامل آلومینیوم 
المهدی بیان داشت: آن چیزی که موضوع امروز را متمایز می کند از 
سایر کارها که در زمینه تامین برق است ، مدلی را با میزبانی منطقه ویژه 
شاهد بودیم که این مدل در واقع می تواند در ادامه راهگشای بسیاری از 

ناترازی ها و زیرساخت ها در تامین برق باشد.
رجب پور گفــت: مدلی که بخــش خصوصی با هــم ورود کردند با 
مشــارکت و هدایت منطقه ویــژه خلیج فارس می تواند بخشــی از 

ناتــرازی انرژی که مشــکل جدی کشــور اســت را مرتفــع کند .  
مدیرعامــل آلومینیوم المهدی عنــوان داشــت: امیدواریم این کار 
 ارزشمند الگویی شــود برای ســایر بخش ها که بتوانند از این مدل 

پیروی کنند.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

حسینی کارنامی مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق مازندران مطرح کرد: دو برابر شدن پاداش ریالی برای همكاری در کشف مراکز رمز ارز غیرمجاز

قاسم زاده: سرانه فضای سبز شهر اصفهان در میانه استاندارد جهانی است

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای ایلام :  ایجاد مراکز مهارت های پیشرفته در دستور کار سازمان فنی وحرفه ای استان ایلام

انعقاد تفاهم نامه آلومینیوم المهدی با منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس

خبر

استان ها
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 کسب و کار

فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه  س-1403-28 )عمومی/ دو مرحله ای / غیرفشرده(
مناقصه عمومی دو مرحله ای حفاظت الکترونیک منطقه پنج عملیات انتقال گاز- مناقصه  شماره یک 

نوبت دوم
منطقه پنج عملیات انتقال گاز ایران در نظر دارد فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه عمومی دو مرحله ای غیر فشرده »فوق«، مناقصه س-1403-28 را برگزار نماید. برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت تا تحویل اسناد استعلام 
ارزیابی کیفی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ستاد به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. نحوه دریافت و عودت اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی دو مرحله ای پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی 

از طریق سامانه ستاد/توزیع و دریافت دستی و با حضور مناقصه گران تایید صلاحیت شده حسب روش پیش بینی شده در اسناد مناقصه انجام خواهد شد. 
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت درمناقصه محقق سازند. تاریخ انتشارفراخوان در سامانه ستاد تاریخ 1403/09/13 می  باشد . 

مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد : ساعت 18 روز سه شنبه 1403/09/20
مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد : ساعت 18 روز  سه شنبه 1403/10/04

اطلاعات دستگاه مناقصه گزار :  آدرس : شیراز ، بزرگراه امام خمینی، حدفاصل شهرک فرهنگیان و شهرک فرزانگان ، منطقه پنج عملیات انتقال گاز ، کدپستی 96315-71798  و شماره تماس   38403800-9 -071
شماره فراخوان درسامانه ستاد:  2003093261000055

تاریخ درج آگهی:    تاریخ آگهی نوبت اول :    روز سه شنبه 1403/09/13   تاریخ آگهی نوبت دوم :   روز چهارشنبه 1403/09/14
گواهی صلاحیت مورد نیاز:  ارائه گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری پایه 5 در رشته »ارتباطات و فناوری اطلاعات« از سازمان برنامه و بودجه یا گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری  پایه 4 در رشته »تأسیسات و تجهیزات« از سازمان برنامه 

و بودجه یا گواهی انفورماتیک از »دبیرخانه شورای عالی انفورماتیک کشور« یا  »پروانه  در زمینه تخصصی مورد نیاز از وزارت صمت«
درج نام مناقصه گر در فهرست شرکتهای صلاحیت دار اداره کل توسعه سیستم های حفاظت الکترونیک سازمان حراست صنعت نفت الزامی است.

آخرین صورتهای مالی حسابرسی شده
درصورت نیاز به توضیحات تکمیلی جهت موارد مرتبط با مناقصه و پیمانی با شماره تلفن  07138132319   و   07138132310 و موارد مرتبط فنی و اجرایی با شماره تلفن 07138132749  تــماس حاصل نمایند.

خرید کالای خارجی که مشابه تولید داخلی دارد توسط پیمانکار ممنوع است. قیمتها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارایه گردد .
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت درسامانه 

مرکزتماس : 1456-021       دفترثبت نام: 88969737 – 85193768
شناسه آگهی 1837357

روابط عمومی منطقه پنج عملیات انتقال گاز )87200352(

آگهی مناقصه )نوبت دوم ( 
مشخصات مناقصه :  

مبلغ تضمینمبلغ برآورد یکساله)ریال( شماره فراخوانشرح مناقصهشماره مناقصهنام مناقصه گزار

2003093985000894شرکت ملی حفاری ایران
تآمین نیروی انسانی مورد نیاز امور ورزش و 
000ر000ر695ر13 ریال000ر000ر950ر136 ریال2003093985000894تربیت بدنی)استخر شنا شهدای ملی حفاری(

روش ارزیابی :  حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(

تاریخ شروع دریافت : توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت اول آغاز شده و تا 7 روز پس از آن ادامه خواهد داشت . تاریخ شروع :   از   1403/09/14   لغایت  1403/09/20   
محل دریافت :  سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی  www.setadiran.ir                                                       تحویل اسناد :   از   1403/09/21   لغایت  1403/10/04

آخرین مهلت : þ 14  روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              

انواع تضامین قابل قبول : ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 
  )350100004001114006376636IR 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران )شماره شبا

و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

مدت اعتبــار پیشــنهاد/ 
تضمین : 90 روز

)برای یک بار در سقف مدت 
اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(

تذکر : تحویل اسناد به شرکت: کلیه پیشنهادات در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir بارگزاری گردد و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر 
از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس 34148522 – 34148580-061 تحویل گردد.

www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr  کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران                               
شرکت ملی حفاری ایران  شناسه آگهی 1835913

جناب آقای مهدی قنبروند 
انتصاب جنابعالی به عنوان سرپرســت معاونت امور فرهنگی 
و رسانه ای اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان، موجب 
مسرت و امید اهالی فرهنگ و رســانه استان در راستای حل 

مشکلات و موانع این حوزه گشته است.
با توجه به تجارب ، توانمندی ها و عملکرد جنابعالی، این انتصاب 
را به فال نیک گرفته و از درگاه ایزد منان، توفیقات روزافزون در 

پیشبرد اهداف و امور محوله را برایتان آرزومندیم.

عبدالعلی زاده مدیریت روزنامه روزگار در آذربایجان شرقی

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »کســب و کار« جهت طرح مســائل و مشــکلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبیر راه اندازي کرده است. از این رو 
شــما خواننده محترم مي توانید از طریق ارسال نامه به پست الکترونیکي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانید. 

چرا در سازمان ها اختلاف به نامه به سردبير
وجود مي آيد؟

در مواردی اختلافات بسیاري میان مدیران 
 با هم و کارکنان با سازمان، باعث از بین رفتن
 کســب و کاري موفق مي شود و همیشه این 
ســوال برایم مطرح بود که چرا این اتفاق رخ 
مي دهد؟ چرا در کشور ما، دیدن سازماني با 

قدمت چند ده ساله تا این حد عجیب است؟
چند وقت پیش یک مدیر قدیمي این سوال 

را از من پرسید.
 او به تازگــي با یک بحــران بــزرگ از این 
جنس در ســازمانش مواجه شــده بود. من 
بــراي وي توضیــح دادم که این مشــکل 
 معمولا براساس مشــکلات دروني سازمان

 رخ مي دهد نه براســاس مســائل تاثیرگذار 
بیروني. چیزهایي شبیه اینها: 

با هم حرف نمي زنیم: مشکلات و اختلافات 
کاري و حتي شــخصي، طبیعي  اند و حدي 
از تعارض هم براي رشــد و پیشرفت فردي 
و سازماني لازم اســت اما وقتي که حرف ها 
در دل مي ماند و گفته نمي شــود، به تدریج 
زخم شان کهنه مي شــود و زخم هاي کهنه، 

همیشه خطرنا ک اند.
انتظارات مــان از یکدیگر همســطح 
نیستند: بخشــي از این مشکل، البته ریشه 
در حرف نزدن هاي ما دارد اما بسیاري از این 
انتظارات هم با معیار منطــق و علم و تجربه 
سازگار نیستند. کافي است کمي از انتظارات 
احساسي فاصله بگیریم و تلاش کنیم اندکي 
منطقي به دنیا و ســازمان محل کارمان نگاه 

کنیم. 
توزیع منافع در سازمان عادلانه نیست 
یا آدم ها درباره آن توجیه نیستند: اولي 
که بدیهي اســت اما دومي به نظرم مشــکل 
شــایعي اســت که خیلي هم بــه آن توجه 
نمي شود. متاســفانه اغلب ما توجیه نیستیم 
که حق هر کســي در ســازمان چقدر است، 
در درجه اول براســاس شایســتگي هاي او، 
کار و عملکردش در سازمان تعیین مي شود 
 و نه مقایســه با دیگــران و مخصوصا مالکان

 کسب و کار. 

اورژانس كسب و كار مهارت

با توســعه روز افزون تجــارت در میــان ملت ها و 
گستردگي روابط تجاري درون مرزها، نیاز به وجود 
مجموعه اي از اعتمادهاي دوطرفه براي پیشــبرد 
تجــارت بین الملل در فضاي گســترده تر - و حتي 
تجارت هاي کوچک تر در فضاهــاي درون مرزی- 
به خوبي احساس مي شود. در دهکده جهاني امروز، 
حصول اعتماد براي طرفین یک تجارت به سادگي 
امکان پذیر نخواهد بود و این در حالیست که از طرفي 
بدون حصول این اعتماد هم نمي تــوان به تجارت 
پرداخت زیرا فروشنده باید به نحوي اعتماد خریدار را 
براي تحویل دادن کالا و خریدار نیز اعتماد فروشنده 

را براي پرداخت هزینه کالا جلب کند. 
حقوقدانان براي جلوگیري از تضییع حق هر کدام از 

طرفین تجارت، اقدام به تنظیم قراردادهایي مي کنند 
که نفع هر دو طرف در آن به طور کامل رعایت شود و در 
صورت تضییع حق هر کدام از طرفین قرارداد توسط 
طرف دیگر، ضمانت اجراهایي در قرارداد ذکر مي شود 
که در راستاي حصول اعتماد براي هر دو طرف باشد. 

گاهي تصور مي شود که تنظیم و انعقاد قرارداد 
فقط براي زماني است که دو طرف قرارداد 
همدیگــر را نمي شناســند. در صورتي 
که فلســفه تنظیم قرارداد، پیشگیري 

از ســوءتفاهم، مشخص شــدن محدوده 
مسئولیت ها، سند تعهد، اعتماد دوطرفه و بسیاري 
از مسائل پیش بیني نشده در کسب و کارها به ویژه 

کسب و کارهاي سنتي و خرده فروشي است. 

قراردادهاي تجاري

اضافه كاري خوب است يا بد؟ 
امــروزه اضافــه کاري به عنــوان یکي از 
موضوعــات قابــل توجــه در مدیریت 
منابع انســاني، فکر برخي از پژوهشگران 
دانشگاهي و ســازماني را به خود مشغول 
کرده اســت. اینکه اضافه کاري تا چه حد 
مفید اســت و آیا روش اســتفاده از آن با 
ماهیت این ابزار مدیریتي سازگاري دارد 
یا خیر، از سوالاتي است که این پژوهشگران به دنبال پاسخ آن هستند. آنها 
معتقدند استفاده از اضافه کاري به عنوان یکي از ابزارهاي مدیریت منابع 

انساني در حداقل 3حالت زیر مجاز است: 
- روشي براي افزایش اســتفاده کارآمد از دارایي هاي ســرمایه اي مانند 

تجهیزات و تاسیسات
- واکنش سریع به حجم کار در مقابل نیازهاي موقت به منابع انساني 

- عدم امکان پیش بیني مدت انجام کار و در نتیجــه جبران آن از طریق 
اضافه کاري  

علاوه بر وضعیت هاي فوق، در ســازمان هاي ایراني یکــي دیگر از دلایل 
متداول اضافه کار که مانوس تر است، غیبت همکاران یا کمبود نیرو است. 

نکته مهمي که در اضافه کاري باید مورد توجه قرار گیرد )که معمولا قرار 
نمي گیرد ( طراحي و تدوین شاخص هاي بهره وري به این منظور است که 
چه میزان کار در ساعات عادي قابل انجام اســت و چه میزان در ساعات 
اضافه کاري. فقدان اینگونه شــاخص ها توانایي مدیران را در تشــخیص 

مشکلات کارایي و نظارت بر انجام اضافه کاري کاهش مي دهد. 
آنچه مسلم است این اســت که باید نیاز به اضافه کاري پیش بیني شده و 
طرح هایي براي آن وجود داشته باشــد. همچنین از عدم سوءاستفاده از 
اضافه کار باید اطمینان حاصل کرد و دست آخر اینکه اطلاعات مربوط به 
هزینه ها و توجیه اضافه کاري باید از طریق یک سیستم اطلاعات مدیریت 

همواره در دسترس باشد. 
نظرشــما درباره اضافه کاري چیســت؟ آیا به خاطر نیاز مــادي و جبران 
کسورات از اضافه کار اســتفاده مي کنید؟ آیا پرداخت پاداش تحت عنوان 

اضافه کاري را که در برخي سازمان ها شایع است، درست مي دانید؟

يادداشت مدير

خودشیفته ها استاد القاي احساس هستند. 
آنها براي رابطه تان مجموعــه اي از قواعد را 
وضع مي کنند که شــامل حال خودشــان 
نمي شود. در ادامه 8 نشانه از رابطه داشتن با 

یک خودشیفته آمده است: 

۱. تغییــر عقیده تــان از نظر او 
بي احترامي است 

6 بــه ســینما   »تــو گفتــي ســاعت 
 مــي روي امــا حــالا مي گویــي ســاعت

 8 مي روي. چطــور مي تواني بــه این راحتي 
برنامه ها را عوض کني؟« چون شــما یک چیز 
شگفت انگیز به نام قدرت اختیار دارید. انسان ها 
حق دارند در هر زماني و به هر دلیلي تغییر عقیده 
بدهند. وقتي عقیده تان را درباره چیزي تغییر 
مي دهید، باعث مي شوید خودشیفته احساس 
کند ســلطه خودش را از دســت داده است. 
خودشیفته ها سعي مي کنند با حربه سکوت، 
القاي احساس گناه  و پدیده اي به نام چراغ گاز 
 سلطه خود را بازیابند. درباره چراغ گاز در ادامه

 خواهید خواند. 

۲. مصرانه چیــزي را که گفته یا 
کاري را که کرده است، انکار مي کند و 
باعث مي شود با خودتان بیندیشید در 

حال دیوانه شدن هستید 
حاضر هستید قسم بخورید خودشیفته به 
شما گفته است امروز جان را از مدرسه به خانه 
مي رساند. در واقع، این را 2 بار با او هماهنگ 
کرده اید اما حالا خودشیفته مي گوید هرگز 
چنین چیزي به شما نگفته است. ممکن 
است با خودتان فکر کنید شاید من فقط 
خیال کرده ام. کم کم برداشت خودتان از 
واقعیت را زیر ســوال مي برید.  حتي اگر 
مدرک مســتدلي دارید که خودشیفته 

چیزي را گفته یا کاري را انجام داده است، به 
شما مي گوید اشتباه فهمیده اید، یا گستاخانه 
دروغ مي گوید و ادعــا مي کند هرگز چنین 

چیزي نبوده اســت. یکــي از روش هاي 
خودشیفته براي سلطه یافتن این 

است که شــما را وادار مي کند 
دائم به سلامت عقلي خود شک 
کنید. براي سلطه یافتن بر شما 

چه راهي بهتر از این اســت که 
به شــما القا کند )یا صراحتا بگوید( 
دیوانه هستید. این پدیده انکار یا تغییر 
حقیقت چراغ گاز نامیده مي شــود 

و یکي از نشــانه هاي یک 
خودشــیفته است. 

فیلمــي ایــن اســم از 

درســال 1944 به نام چراغ گاز گرفته شده 
اســت که در آن یک مرد ذهن همسرش را 
دستکاري مي کند تا او فکر کند در حال دیوانه 
شدن است. یکي از روش هاي او کم کردن نور 
چراغ و سپس زیاد کردن آن در خانه است. 
وقتي همسرش درباره تغییر میزان نور با آن 
مرد حرف مي زنــد، او ادعا مي کند نمي داند 

همسرش از چه حرف مي زند. 

۳. در نظــر دیگران خوشــرو و 
خوش برخورد است

خودشیفته ها دوســت دارند خوب به نظر 
برســند و رفتاري داشته باشــند که خوب 
پنداشته مي شود. با این حال،  پشت درهاي 
بسته داســتان چیز دیگري است. احساس 
مي کنید اصلا شخصیت واقعي فردي را که با 
او زندگي مي کنید، نمي شناسید. در مشاوره 
خانواده، حتي ممکن است مشاور نپذیرد او 
همان فردي است که شما مي گویید. به یاد 
 داشته  باشید، خودشیفته ها استاد بازي دادن 

هستند. 
۴. اگر او را ترك کنید دوباره شما را 

به سوي خودش مي کشد 
بیشترین ترس خودشــیفته این است که 
بفهمد او را ترک کرده اید. خودشیفته توجه 

مي خواهد، اینکه توجه مثبت باشــد یا 
توجه منفي اهمیتي ندارد. خودشیفته 

حربه سکوت استفاده مي کند از 
تــا در رابطه ســلطه 
داشته باشد. اگر سعي 
کنید با خودشیفته 
ارتباط برقرار کنید 
یا نشان دهید از 
حربه ســکوت 
حــت  ا ر نا
هستید، توجه 
مورد نیازشان را 
دریافت مي کنند. 
اگــر بــه حربه 
سکوت بي توجهي 
کنید، خودشیفته 
مي کند  سعي 
شما را دوباره 

بــه 

سوي خودش بکشــد. گاهي به این روش 
»مکش« مي گویند، مثــل یک جاروبرقي. 
خودشــیفته به قدري قوي عمل مي کند 
که شــما اکنون دوباره به همان روال رابطه 
بازگشــته اید. یک تجدید دیدار شاد با یک 
فوران خشم جایگزین مي شود که حتي از 

قبل هم شدیدتر است. 

۵. خودشیفته صرفه جو نیست، 
خسیس است، مگر اینکه براي خودش 

چیزي بخرد 
خودشیفته به شما مي گوید امسال آنقدر پول 
ندارد که هدیه خوبي براي تولدتان بخرد. بعدا 
مي بینید یک بغل لباس جدید در کمدش است. 
وقتي با هم براي تفریح بیرون مي روید از شما 
انتظار دارد هزینه ها را بپردازید و اگر نپردازید، 
احساس گناه را به شــما القا مي کند و از تمام 
دفعاتي که هزینه یک فعالیت را پرداخته است با 
شما حرف مي زند. دوباره با بي میلي کیف پول تان 
را بیرون مي آورید، چون نمي خواهید با عواقب 
بدي که مي دانید در پي مقابله با خودشــیفته 
وجود دارد ســر و کار 

داشته باشید. 

6 نشانه واقعي که با یک خودشیفته روبه رو  هستید 


